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Herczeg Tamás: Az egész ország megmozdult az árvízkor

Néhány napra autómentesebb lett Békéscsaba

Z Ö L D  Ö N K O R M Á N Y Z AT

Sokadik alkalommal rendez-
ték meg Békéscsabán az au-
tómentes napot, illetve ez-
úttal az autómentes hetet. 
Szeptember 17-én bringás 
reggelivel várták a kerékpár-
ral közlekedőket, 20-án pe-
dig a Szent István téren gyűl-
tek össze a kerékpározás 
szerelmesei és az autómen-
tes közlekedés támogatói.

Varga Tamás alpolgármes-
ter az autómentes hét kap-
csán kiemelte, hogy Békés-
csaba méltán érdemelte ki a 
Kerékpárosbarát Település 
címet, hisz rengetegen választ-
ják ezt a közlekedési formát. A 
megyeszékhelynek a kerék-
páros közlekedéshez fűződő 
pozitív viszonyát kiválóan pél-
dázza az, hogy Békéscsaba 

tizedik alkalommal is elnyerte 
a megtisztelő Kerékpárosbarát 
Település címet. 

– Fontos évről évre felhívni 
a figyelmet arra, hogy a kerék-
pározás egészséges, nem jár 
környezetterheléssel, hiszen 
ha nem autóval közlekedünk 
a munkahelyre és az iskolába, 
nem károsítjuk környezetün-
ket. Ha ezt a módot választjuk, 
kicsit csökkenteni tudjuk azt az 
intenzív forgalmat, amit napról 
napra látunk és tapasztalunk. 
A gépjárművek száma évről 
évre drasztikusan nő, ezért ha 
van egy alternatíva – mint pél-
dául a kerékpár – akkor érde-
mes azt választani – ismertette 
az alpolgármester.

Varga Tamás megjegyezte, 
hogy a békéscsabai kerékpá-
rosok már az autómentes hét 
elején érezhették a rájuk ve-
tülő figyelmet, hiszen a város-
ban hagyomány, hogy az au-
tómentes napot megelőző-
en bringás reggelit kapnak a 

kétkeréken közlekedők. Idén 
is több helyen várták reggeli-
vel a drótszamarak tulajdono-
sait: a Lencsési lakótelepen, 
Jaminában, a repülőhídnál, a 
Korzó téren, illetve a Szent Ist-
ván téren is kis csomagot kap-
tak a biciklisek. 

– Hagyomány már, hogy az 
autómentes naphoz kapcsoló-
dóan úgymond megjutalmaz-
zuk azokat, akik kerékpárra ül-
nek, és azzal mennek a mun-
kahelyükre, az iskolájukba. 
Ez így történt most is, amikor 
szeptember 17-én, 1400 adag 
reggeli csomagot osztottunk ki, 
amelyben briós, müzliszelet, 
alma és egy kis ivólé volt. Úgy 
láttuk, hogy ennek most is örül-
tek a kerékpárosok. Egy-egy jó 
szó, egy mosoly, pár mondat 
kísérte mindig az átadást, ami 
jól esett azoknak is, akik kap-
ták és nekünk, átadóknak is – 
foglalta össze Varga Tamás.

Szóljon hozzá! címmel nyi-
tott új, online kommuniká-
ciós felületet Békéscsaba 
önkormányzata, amelyen a 
lakosok az aktuális közgyű-
lések napirendi pontjaihoz 
tudnak hozzászólni. Az új, 
interaktív, online kommuni-
kációs felület kísérleti jelleg-
gel már el is indult, először a 
szeptember 19-ei közgyűlés 
előterjesztéseit töltötték fel, 
amelyekhez lakossági észre-
vételeket vártak. 

Szarvas Péter polgármester 
elmondta, a város legfőbb 
döntéshozó szervének előter-
jesztéseit a közgyűlés napját 
megelőzően már nemcsak 
olvasni lehet, hanem ahhoz 
egy űrlap révén, digitálisan vé-
leményt is lehet formálni vagy 
kérdéseket lehet feltenni.

– Azt érzékeltük az elmúlt 
időszakban, hogy a békéscsa-
baiak aktívabbak lettek a köz-
ügyek terén: egyre több pozitív, 

illetve negatív értékelést, véle-
ményt kapunk. Többnyire jó 
szándékúak, segítséget nyúj-
tóak ezek a hozzászólások 
és vélemények, kis arányban 
szerepelnek csak rosszindulat-
ról tanúskodó megjegyzések. 
Ez az oldal egy olyan rendha-
gyó, demokratikus, modern 
és lakosságbarát megoldás, 
amely elősegíti azt, hogy a la-
kosok közvetlenül is eljuttat-
hassák meglátásaikat a dön-
téshozókhoz. A városvezetés 
pedig minden jó irányt muta-
tó, jó megoldást javasló ötletet, 
gondolatot szívesen vesz – tet-
te hozzá Szarvas Péter.

A város honlapjára, a 
www.bekescsaba.hu oldalra 
felkerült előterjesztésekhez 
egyenként, egy űrlap segít-
ségével lehet még a közgyű-
lést megelőzően hozzászól-
ni, véleményt fűzni vagy kér-
dést feltenni.

Szóljon hozzá! – Az ön 
véleménye is számít

Az elmúlt héten folyamato-
san az árvízről szóltak a hí-
rek. Békés vármegyéből is 
számos vízügyi szakember 
utazott a Dunántúlra, hogy 
segítsen a gátvédelemben a 
legkritikusabb helyszíneken. 
Ezúttal többek között erről 
kérdeztük Herczeg Tamás 
országgyűlési képviselőt. 

– A Körös-vidéki Vízügyi Igaz-
gatóság szakemberei közül 
sokan mentek segíteni a leg-
kritikusabb napokban. Meny-
nyire nevezhető súlyosnak a 
szeptemberi árvíz? 

– A Dunán, illetve a mellék-
folyóin vonult le nagy árhullám. 
A 2013-as árvízhez volt ha-
sonlítható a mostani helyzet. 

Az akkori tetőzési magasságot 
ugyan nem érte el a Duna víz-
szintje Magyarország terüle-
tén, de nem volt könnyű a vé-
dekezés. Szerencsére a felké-
szült szakemberek és a meg-
lévő eszközállomány alkalmas 
az árvízi védekezésre: meder-
ben, vagy inkább a gátak kö-
zött tudták tartani a vizet. Az 
egész ország megmozdult az 
árvízvédelmi helyzet kapcsán. 
Békés megyéből közel százöt-
ven szakember ment – a szük-
séges gépjármű-, illetve esz-
közállománnyal felszerelkezve 
– a Körös-vidéki Vízügyi Igaz-
gatóság területéről a Dunához, 
illetve a Duna mellékfolyóihoz 
segíteni. Szerencsére annál 
több árvízvédelmi tartalékkal 

rendelkezik jelenleg Magyar-
ország, mint amennyi most a 
Duna mellé vonult, ami azt je-
lenti, hogy az ország felkészül-
ten nézhetett szembe az árvíz-
zel. A Dunán a felső szakasz-
tól Bajáig, illetve a déli határig 
több kritikus pont is volt, de si-
keresen megbirkóztunk ezzel 
az árhullámmal. 

– A forró nyár után érkezett 
nagy esőzések nálunk hogyan 
csapódnak le?

– Közép-Európa, illetve az 
egész Kárpát-medence meg-
szenvedi a mostani helyze-
tet, húsznál több halálos ál-
dozatról tudunk a környező 
országokban.

A Körös-vidéki Vízügyi Igazgatóság munkatársai is segítenek az árvíznél

A bringás reggelin 1400 csomagot osztottak szét

https://www.bekescsaba.hu/
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Békés Vármegyei Kereskedelmi és Iparkamara „ T B ” - S A R O K

Békés Vármegyei Rendőr-főkapitányság

Túl szép, hogy igaz legyen
Békés Vármegyei Katasztrófavédelmi Igazgatóság

Éljünk a kéményseprés lehetőségével!

Pályaorientációs vetélkedők Tudnivalók a diplomás gyedről

Még csak a szárnyait bonto-
gatja a hideg, a fűtési szezon 
nem kezdődött el, de itt-ott 
lehet találkozni füstölgő ké-
ménnyel. A tavalyi év utolsó 
és az idei év első két hónap-
jában sok kéménytűzhöz ri-
asztották a tűzoltókat, éppen 
ezért a Békés Vármegyei 
Katasztrófavédelmi Igaz-
gatóság ismételten felhívja 
a békéscsabai lakosság fi-
gyelmét arra, hogy éljen az 
ingyenes kéményseprés le-
hetőségével, és tegyen a biz-
tonság érdekében! 

2018. január 1-je óta a ké-
ményseprők nem mennek 
ki automatikusan a családi 
házakhoz, az ellenőrzés-
re időpontot kell egyeztetni. 
Magánszemélyeknek az idő-
pontfoglalás, a kémény ellen-
őrzése, és ha szükséges, a 
tisztítása is ingyenes: éljenek 
a lehetőséggel! Békés várme-
gyében évente átlag harminc 
esetben riasztják a tűzoltókat 
kéménytűzhöz. A beavatko-
zó tűzoltók legtöbbször kát-
ránnyal és korommal erősen 
szennyezett kéményekkel 
találkoznak, amelyek óriási 
kockázatot jelentenek.

Lakhelytől függ, hogy ké-
ményseprőcég, vagy a ka-
tasztrófavédelem kéménysep-
rői végzik az ingyenes kémény-
seprést. A www.kemenysepres.
katasztrofavedelem.hu/ webol-
dalon az ügyfélszolgálat ikonra 

kattintva, az irányítószám alap-
ján ki lehet keresni, hogy a 
katasztrófavédelemnél, vagy 
valamelyik kéményseprőcég-
nél kell időpontot egyeztetni 
az ingyenes kéményellenőr-
zésre. Békés vármegyében a 
katasztrófavédelem kémény-
seprői végzik a tisztítást.

Időpontot ugyanezen a fe-
lületen lehet foglalni. Ha va-
laki jobban szereti a telefo-
nos ügyintézést, a 1818-as 
telefonszámon foglalhat idő-
pontot. A telefonos menüben 
a 9-es, majd 1-es nyomó-
gombot kell megnyomni.

Azért, hogy a kéménytü-
zeket és a szén-monoxid-
mérgezés veszélyét elkerül-
jük, célszerű tehát már most 
tenni otthonunk biztonsá-
gáért. Ha gázzal fűtünk, ak-
kor a kéményt kétévente, ha 
szilárd tüzelővel, akkor pe-
dig évente érdemes szak-
emberrel megnézetni. Éljünk 
az ingyenes kéményseprés 

lehetőségével, inkább több-
ször, mint egyszer sem!  

Fontos tudni, hogy aki új 
kéményt létesít, vagy a régit 
javíttatja, felújítja, átalakítja, 
annál a kémény csak akkor 
vehető használatba, ha azt 
kéményseprő helyszíni mű-
szaki vizsgálaton látta és en-
gedélyezte. Ez minden égés-
termék-elvezetőre, még egy 
vaskályha falon kivezetett 
csövére is érvényes. Ugyan-
csak érdemes hangsúlyoz-
ni, hogy ezeket a munkála-
tokat csak szakemberekkel 
végeztessük! 

Amennyiben szükséges, 
minden ilyen beavatkozás-
kor egyeztessünk kémény-
seprővel, kérjük ki a vélemé-
nyét, ha nem vagyunk bizto-
sak a  házunk kéményeivel 
kapcsolatban. 

A társasházakban élőknek 
nem kell időpontot foglalniuk, 
oda automatikusan érkeznek 
a kéményseprők.

Hitelt is felvett egy békés-
csabai férfi azért, hogy egy 
interneten talált befektetési 
lehetőséggel éljen. 

A férfi júniusban megadta a 
személyes adatait, majd elő-
ször egy férfivel beszélt tele-
fonon, és 95 ezer forintot utalt 
át. Egy internetes felületen úgy 
látta, hogy ennek lett hozama, 
és egy nő is felhívta, aki újabb 
összeg befektetésére bíztatta. 
A férfinek nem volt több pénze, 
de a nő segített neki online hi-
telt igényelni, így felvett 6 millió 
forint kölcsönt, amit két részlet-
ben, a nő által megadott névre, 
számlaszámra utalt el. Elhitet-
ték vele, hogy ez megduplázó-
dott, ezért a békéscsabai férfi 
hozzá akart jutni a nyereség-
hez. De a kifizetéshez ügyinté-
zésre további 1 millió 900 ezer 
forintot kértek tőle, amit szintén 
elutalt. Ezután még kértek tőle 
pénzt a kifizetéshez. Miután 
rájött, hogy csalás áldozata 
lett, és több mint 8 millió fo-
rint kár érte, szeptember 6-án 
feljelentést tett a Békéscsabai 
Rendőrkapitányságon, ahol az 
ügyében nyomozás indult. A 
rendőrség kéri, hogy a hasonló 
esetek megelőzése érdeké-
ben fogadják meg az alábbi 
tanácsokat. 

Azok a csalások a legel-
terjedtebbek, amikor a nagy 
hasznot ígérő idegenek a rész-
vényekre, a kötvényekre, a 
kriptovalutákra, a ritka fémekre, 

a tengerentúli ingatlanokra 
vagy az alternatív energiára hi-
vatkoznak; azt írják, mondják, 
hogy ezekből lehet sok pénz-
hez jutni. Ezeket a befektetési 
lehetőségeket gyakran – a tud-
tuk és beleegyezésük nélkül – 
közismert emberek, sportolók, 
modellek képeivel és ajánlásá-
val hirdetik.

Ne vegye fel a telefont, ha 
ismeretlen külföldi hívószámot 
jelez ki a telefonja, és ne is hív-
ja vissza rögtön – először el-
lenőrizze azt! Különösen le-
gyen óvatos akkor, ha olyan 
külföldi számról hívják, ahol 
nem él ismerőse vagy ahon-
nan nem vár hívást, illetve, ha 
az országhívó 2-essel vagy 
5-össel kezdődik (lásd fen-
tebb: afrikai és közép-amerikai 
azonosítók)!

Az ismeretlen előhívószá-
mokról érkező külföldi hívások 
egyedileg és csoportosan is le-
tilthatók. Az egyedi hívószámo-
kat a készülék beállításaiban 

lehet letiltani, míg az előhívó-
számok csoportos letiltása a 
szolgáltató ügyfélszolgálatán 
kérhető.

Mindig gyanakodjon, ha az 
a megérzése támad, hogy ez 
„túl szép, hogy igaz legyen”; 
a közösségi médiában újra és 
újra találkozik ezekkel a hirde-
tésekkel; folyamatosan kap-
ja a kéretlen telefonhíváso-
kat; gyors megtérülést ígérnek 
és biztosítják arról, hogy a be-
fektetés biztonságos; az aján-
lat csak korlátozott ideig él, ki-
maradhat, lemaradhat róla; az 
ajánlat csak önnek érhető el, 
és megkérik, hogy senkinek se 
szóljon róla!

Utasítsa el a befektetési le-
hetőségekkel kapcsolatos ké-
retlen telefonhívásokat, bár-
milyen egyszerű és könnyű 
pénzszerzésről, meggazdago-
dásról szólnak is! Pénz átadá-
sa, utalása előtt mindig kérjen 
pénzügyi tanácsot egy függet-
len féltől, szakértőtől! 

Két pályaorientációs vetél-
kedőt hirdet a Békés Vár-
megyei Kereskedelmi és 
Iparkamara a 6-7-8. osztá-
lyosoknak. 

Az egyik vetélkedőt azok-
nak ajánljuk, akik szeret-
nek sütni-főzni, kipróbálnák 
a pincérek vagy éppen az 
idegenvezetők munkáját. 
A másikat azoknak, akik a 
technikaórát várják legin-
kább a suliban, mert szí-
vesen barkácsolnak, fúr-
nak-faragnak, és próbára 
tennék a kézügyességüket 
burkolás vagy festés-mázo-
lás közben. 

A megmérettetések, azon 
túl, hogy izgalmasak és szó-
rakoztatóak, egyben bepil-
lantást is engednek a kö-
zépiskolai tanműhelyekbe. 
A döntőn a gyerekek sokkal 
többet látnak a Békéscsa-
bai Szakképzési Centrum 
két iskolájából – a BSZC 
Zwack József Technikum 

és Szakképző Iskolából és 
a Kós Károly Technikum és 
Szakképző Iskolából –, mint 
egy átlagos nyílt napon. A 
vetélkedőn ugyanis a helyi 
szakoktatók segítik és zsűri-
zik a feladatvégzést, vagyis 
a felső tagozatosok testkö-
zelben érezhetik, hogy mi-
lyen is a középiskolák han-
gulata. Mindezt ráadásul 
nagyszerű nyereményekért 
tehetik.

A kamara a programot 
a Kulturális és Innovációs  
Minisztérium támogatásával 
valósítja meg, az NFA-KA-
KIM-6/2023/TK/02 szerző-
dés keretében. A kétfordulós 
versenyre október 11-ig lehet 
jelentkezni. Bővebb informá-
ciót a tovabbtanulasbekes.hu 
oldalon, a palyaorientacio@
bmkik.hu e-mail címen vagy 
a +36-30-297-1343-as tele-
fonszámon lehet kapni.

A felsőoktatási intézmények 
hallgatói a gyermekük után 
diplomás gyedre lehetnek 
jogosultak.

Diplomás gyedre az az édes-
anya jogosult, aki valameny-
nyi jogszabályban előírt fel-
tételnek megfelel. Lényeges, 
hogy az anya a gyermeke 
születését megelőző két 
éven belül államilag elismert 
felsőoktatási intézményben, 
teljes idejű képzésben, leg-
alább két félév aktív hallgatói 
jogviszonnyal rendelkezzen, 
és a gyermeket saját háztar-
tásában kell nevelnie.

A diplomás gyed a gyer-
mek születésének napjá-
tól annak 2 éves koráig jár. 
Nem jár az ellátás, ha a jogo-
sult a gyermek születését kö-
vető 169. napot megelőzően 

bármilyen jogviszonyban – 
ide nem értve a nevelőszü-
lői foglalkoztatási jogviszony-
ban végzett tevékenységet – 
keresőtevékenységet folytat. 

Az ellátásra a vér szerinti 
apa is jogosultságot szerez-
het, ha az anya meghal, vagy 
a jogszabályi feltételek vala-
melyikének nem felel meg és 
az apa vonatkozásában a fel-
tételek fennállnak.

A diplomás gyed havi ösz-
szege az alapképzésben 
részt vevő hallgató esetén 
a jogosultság kezdő nap-
ján érvényes minimálbér, a 
mesterképzésben részt ve-
vő esetén a garantált bérmi-
nimum 70 százaléka, vagy-
is idén napi 6.225,33 forint, 
illetve 7.606,67 forint. Az el-
látás bruttó összegéből 10 
százalék nyugdíjjárulékot és 

15 százalék személyi jövede-
lemadó-előleget vonnak le, 
ugyanakkor érvényesíthető 
belőle adókedvezmény.

Az igénylő a kérelmet a 
www.magyarorszag.hu/szuf_
szolg_lista?kategoria=EG.
EP honlapon közzétett nyom-
tatványon, elektronikus vagy 
postai úton, illetve személye-
sen nyújthatja be a lakóhe-
lye szerint illetékes kormány-
hivatalhoz. Ha az anya a 
gyermek születésének nap-
ján biztosított, akkor kérel-
mét a foglalkoztatójához kell 
benyújtania.

Dávid Ferenc 
főosztályvezető

Békés Vármegyei 
Kormányhivatal

Családtámogatási és 
Társadalombiztosítási 

Főosztály
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Néhány napra autómentesebb lett Békéscsaba

Z Ö L D  Ö N K O R M Á N Y Z AT

Békéscsaba Közgyűlésének 
Elismerése kitüntetést ve-
hetett át a szeptember 19-ei 
közgyűlésen Bugyinszki Ta-
más és Seres Sándor.

Bugyinszki Tamás 1992-ben 
csatlakozott a polgárőr moz-
galomhoz, és 1995-ben – több 
társával együtt – megalapította 
a Békéscsabai Városi Polgár-
őrséget, amelynek elnökévé 
választották. 30 éve vezeti a 
szervezetet, amely országo-
san az egyik legjelentősebb 
polgárőr egyesületté nőtte ki 
magát.

A polgárőrség tagjai együtt-
működnek a rendőrséggel, 
járőröznek, részt vesznek a 
kegyeleti ünnepek során a te-
metők körüli rend fenntartásá-
ban, a városi nagyrendezvé-
nyek helyszíneinek biztosítá-
sában, és ott vannak a piac 
környékén is. 

Bugyinszki Tamás hét év-
vel ezelőtt sikeresen elvégez-
te a Nemzeti Közszolgálati 

Egyetem Rendészettudomá-
nyi Kara és az Országos Pol-
gárőr Szövetség közös kép-
zését, a Polgárőr Akadémi-
át. Mind az ő, mind az általa 
vezetett egyesület munkáját 
több alkalommal ismerték el 
kitüntetéssel. 

Bugyinszki Tamás a civil 
életben nevelőszülőként dol-
gozik az SOS Gyermekfal-
vak Magyarországi Alapítvá-
nyánál, feleségével saját csa-
ládjukban nevelnek hátrányos 
helyzetű gyermekeket. Az el-
telt évek alatt 8 gyermeket ké-
szítettek fel az önálló életre.

Családjával hét éven ke-
resztül szerződéses önkén-
tesként vett részt Böjte Csa-
ba ferences szerzetes ala-
pítványának a munkájában. 
A Jót Tenni karitatív csoport-
tal pedig – amelynek szin-
tén vezetője – rendszeresen 
részt vesz a városban zajló 
segélyezési akciókban, va-
lamint polgárőr társaival és 
több békéscsabai lakossal 

rendszeresen támogatja a hát-
rányos helyzetű családokat.

Seres Sándor 1971 és 
1974 között a Békés Megyei 
Víz- és Csatornamű Vállalat-
nál dolgozott mint gazdasá-
gi-műszaki ügyintéző. Mun-
kája mellett szerkesztette az 
üzemi újságot. Időközben el-
végezte a Magyar Újságíró 
Szövetség által szervezett 
Újságíró Stúdiót.

1974-ben a Békés Megyei 
Népújság munkatársa lett, ahol 
1989-ig a belpolitikai rovatnál 
dolgozott. Elsősorban a keres-
kedelemről, vendéglátásról, 
szolgáltatásokról írt cikkeket. 
A Munkáscsaládok, valamint a 
Munkásarcok című riport-, illet-
ve portrésorozatban a kétkezi 
munkát végző emberek életét, 
munkáját mutatta be. Oknyo-
mozó riportokban, publiciszti-
kákban tárta fel a korabeli tár-
sadalmi visszásságokat, a vi-
déki élet nehézségeit. 1989-
ben részt vett a Délkelet című 
független, regionális hetilap 

alapításában. 1992-ben a Na-
pi Délkelet felelős szerkesztő-
je, illetőleg főszerkesztője lett. 
Később – már nyugdíjasként 
– az újjáalakult Heti Délkelet, 
2002 és 2006 között a Csabai 
Polgár, majd a Kelet című heti-
lap munkatársa volt.

A 2020-as években jelentek 
meg könyvei. A kitépett lapok 
– Volt egyszer egy Délkelet cí-
mű monográfiájában a megyei 
pártlap alternatívájaként létre-
hozott újság születését és bu-
kását mutatta be. A Kádárlap – 
A Népújság alulnézetből című 
könyve az egyetlen megyei 
napilapnál tevékenykedő mun-
katársak lehetőségeit veszi 
számba. A Facebookon közzé-
tett írásaiból 2021 és 2023 kö-
zött nyomtatásban egy trilógia 
jelent meg.

Seres Sándor ma is aktív: 
közösségi oldalán Békéscsa-
bának és környékének múltjá-
ról és jelenéről napi rendsze-
rességgel oszt meg írásokat 
és fotográfiákat.

Kitüntetéssel ismerték el a munkájukat

Békéscsaba önkormányza-
ta sikeresen pályázott az Ár-
pád Gyógy- és Strandfür-
dő, a Munkácsy Negyed és 
a CsabaPark fejlesztésére. A 
projekt 950 millió forint euró-
pai uniós támogatás segítsé-
gével, a Széchenyi Terv TOP 
Plusz-6.2.1-23 „Fenntartható 
versenyképes városfejlesz-
tés” projekt részeként való-
sul meg. 

Az Árpád fürdőben tervezett 
fejlesztések: az Élővíz-csa-
torna felőli kishíd, pénztár és 
környezetének felújítása; be-
léptető- és kamerarendszer ki-
építése; a meglévő két szauna 
és gőzkabin teljes körű felújítá-
sa; a Jázmin Centerben a me-
rülő- és pezsgőmedencék fel-
újítása; a Jázmin Centerben a 
tetőterasz meglévő vízszigete-
lésének javítása, pótlása; a be-
lépési pont átalakítása, új nyári 
pénztár kialakítása; az uszoda 
környezetében a burkolat sé-
rült elemeinek cseréje, fugák 

javítása; a kültéri termálvizes 
gyógymedencék felújítása és 
új kültéri gyermekparadicsom: 
gyerekmedence új játékele-
mekkel és kültéri játszótér ki-
alakítása; spray park építése; 
a zöldfelület revitalizációja, ön-
tözőrendszer telepítése; kültéri 
hulladéktárolók elhelyezése; 
egyéb kiegészítő felújítási ele-
mek (festés, burkolás, egysé-
ges arculat megteremtése).

A Munkácsy Negyedben 
tervezett fejlesztések: Mun-
kácsy Negyed térkőburkolatok 
beépítése (Munkácsy fel-
irat); Munkácsy Negyed zász-
lók, táblák kihelyezése; Mun-
kácsy Negyed arculat szerin-
ti utcanévtáblák; információs 
táblák a negyedről, Munkácsy 
Negyed/Békéscsaba óriásfel-
irat; honlapfejlesztés.

A CsabaParkban terve-
zett fejlesztések: látogató-
irányító táblák, térképek, is-
meretterjesztő felületek elhe-
lyezése; a CsabaPark felirat 
kihelyezése.

Városfejlesztés

A városvezető hozzátette, 
emiatt is rendezik meg min-
den évben a világesemény-
hez kapcsolódóan Békéscsa-
bán is az autómentes napot, 
amelyen idén is több progra-
mon vehettek részt a kerék-
pározás szerelmesei. A Szent 
István téren most is az apró-
ságok kismotoros versengé-
se volt a legnépszerűbb.

– A gyermekeknek játékos 
ügyességi feladatokkal ked-
veskedtünk, illetve a nagyon 
népszerű, lábbal hajtha-
tó kismotorversenyt is meg-
tartottuk. Nagyon jó volt lát-
ni, ahogy a kicsik versenyez-
tek ezeken a kis járgányo-
kon. Ez tulajdonképpen belé-
pő is a kerékpározás világá-
ba. Ugyanúgy hagyományos 
elemként a nap része volt a 
közös kerékpáremelés és ke-
rékpározás a Critical Mass 

mozgalomhoz kapcsolódva, 
vagy éppen a Krenfi kerékpár 
kiállítás is – sorolta a progra-
mokat Varga Tamás.

Mivel a kerékpároké volt 
a főszerep, a szervezők egy 
bringás szépségversenyt is 
hirdettek. A kétkerekűek tu-
lajdonosai egy fotófal előtt 
fényképezkedhettek a kedven-
ceikkel. A fotókat fel kellett töl-
teniük a város közösségi olda-
lának felületére, ahol közön-
ségszavazás dönti majd el a 
végső győztes és az ajándék-
csomagok gazdáinak kilétét.

Varga Tamás alpolgármes-
ter aláhúzta, az, hogy ilyen 
sok kerékpáros része a vá-
rosi közlekedésnek, a város-
vezetést további infrastruktu-
rális fejlesztésre sarkallja. Jó 
hír, hogy újabb szakaszokkal 
bővül az igénybe vehető ke-
rékpárutak hálózata.

– Jelenleg is komoly kerék-
párút-hálózattal rendelkezünk: 

összesen 84 kilométer kerék-
párút hálózza be a várost. Egy 
nyertes pályázatnak köszön-
hetően 1,7 milliárd forintból to-
vábbi fejlesztéseket hajtunk 
majd végre. Olyan szakaszo-
kat egészítünk ki, kötünk ösz-
sze, amelyek ezt a hálózatot 
még szorosabbra fonják, és 
amelyek segítségével folya-
matosan haladva lehet a vá-
rosban kerékpáron közleked-
ni. Ez az infrastrukturális hát-
tér segíti azt, hogy ne feltétle-
nül gépjárművel, hanem kerék-
párral tudjuk róni a békéscsa-
bai utcákat, utakat – ismertette 
az alpolgármester.

Varga Tamás hozzátette: 
maga is igyekszik rendszere-
sen kerékpárral közlekedni. A 
protokolláris események ezt 
nem könnyítik meg, de ami-
kor nem kell öltönyt felven-
nie, akkor szívesen érkezik 
bringával a munkahelyére.  

B. Lajos

Ezeket az ülést megelő-
ző második napon (a csütör-
töki ülésekből kiindulva ked-
den) 16 órájáig lehet bekülde-
ni. A beérkezett hozzászólá-
sokat a hivatal kijelölt munka-
társa összesíti és kinyomtat-
ja, majd továbbítja a polgár-
mesteri és jegyzői titkárságra. 
Amennyiben ezekben jobbító 

szándékú, megfogadható vé-
lemények, javaslatok vannak, 
akkor azok segíthetik a köz-
gyűlési döntéshozatalt. 

A városvezető hozzátet-
te: az aktuális közgyűlési elő-
terjesztéseket eddig is megta-
lálhatták az érdeklődők a vá-
ros honlapján (Önkormányzat/ 
Közgyűlési előterjesztések), 
ezt a felületet bővítették ki a 
Szóljon hozzá! programmal, 

amely szeptember 16-ától – a 
szeptember 19-ei közgyűlést 
megelőzően – kísérleti jelleg-
gel működött. 

A polgármester felhívta a fi-
gyelmet arra, hogy a hozzá-
szólás vagy vélemény elküldé-
se előtt be kell írni a napiren-
di pont számát és címét, majd 
meg kell adni a véleményalko-
tó, kérdést feltevő nevét, tele-
fonszámát és e-mail címét. A 
beazonosítást követően pedig 
be lehet küldeni a véleményt 
digitális formában az elektroni-
kus felületen.

A Szóljon hozzá! felüle-
tet Békéscsaba honlapján, a 
https://www.bekescsaba.hu/
szoljon-hozza-eloterjesztesek-
velemenyezese oldalon lehet 
megtalálni. 

Bimbó Lajos

Szóljon hozzá! 
 Az ön véleménye is számít

A közgyűlést megelőzően véleményezheti az előterjesztéseket a lakosság

https://bekescsaba.hu/szoljon-hozza-eloterjesztesek-velemenyezese
https://bekescsaba.hu/szoljon-hozza-eloterjesztesek-velemenyezese
https://bekescsaba.hu/szoljon-hozza-eloterjesztesek-velemenyezese
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Szarvas Péter: Pluszforrást kap a feladatokra a városgazdálkodási cég

Szarvas Péter polgármes-
ter a 2024. évi költségveté-
si rendelet módosításának 
egyes részeit, a város forgal-
mi rendjéről szóló tanulmány 
javaslatainak megvalósítását 
és Békéscsaba legnagyobb 
fásítási lehetőségét emelte ki 
a ciklus utolsó soros közgyű-
lésének döntései közül.

A közgyűlés módosította az 
idei büdzsét, több mint 459 mil-
lió forinttal nő a város költség-
vetése. A módosított előirány-
zat lehetőséget ad több terüle-
ten plusz források biztosítására, plusz feladatok teljesítésére.

– A városgazdálkodási cég 82 millió forintot kap különböző munkák elvégzésére, mint például a  
csapadékvíz-csatornák korszerűsítése és tisztítása, a fás szárú növények ápolása és gondozása, 
a zöldfelületek gondozása, valamint a külterületi földes utak karbantartása. Emellett az intézményi 
céltartalékot is 10 millió forinttal megemelte a közgyűlés. Ezt a céltartalékot a város önkormányzati 
köznevelési, szociális és kulturális intézményeiben bekövetkezett műszaki problémák elhárítására 
lehet felhasználni – sorolta Szarvas Péter.

A városvezető arról is tájékoztatott, hogy a grémium a Békéscsaba forgalmi rendjét tárgyaló 
szakértői tanulmány javaslatai alapján haladéktalanul elrendelte a balesetveszélyes helyzetet elő-
idéző, a jelzőlámpákat és táblákat eltakaró növényzet karbantartását. Hozzátette: azon munkálatok 
esetében, amelyek  komolyabb forrást igényelnek – mint például a parkolási rendszer és körforgal-
mak kiépítése – a városüzemeltetési osztály munkatársaitól kérnek egy prioritási sorrendet, vala-
mint a források megjelölésével egy ütemtervet.

 A polgármesteri tájékoztatón szóba került, hogy a LIFE programban tervezett közösségi kerék-
páros rendszer telepítése helyett a város legnagyobb fásítására pályáznak. 

– A közgyűlés úgy döntött, hogy a kerékpáros bérleti rendszer helyett erdősítési és fásítási prog-
ramra nyújt be pályázatot. Ha ez sikeres lesz, akkor több mint 1000 darab, kétszer iskolázott fát tu-
dunk elültetni. A helyszíneket is kijelöltük: Jamina külső övezete, a CsabaPark, a Békési út környe-
zete, a Lencsési lakótelep és az Orosházi út környéke – emelte ki a polgármester.

Szarvas Péter beszélt arról is, hogy az ülésen adták át a Békéscsaba Közgyűlésének Elisme-
rése kitüntetéseket Bugyinszki Tamásnak, a Békéscsabai Városi Polgárőrség elnökének, valamint 
Seres Sándor újságírónak. Ismertette továbbá, hogy a Kiváló Szociális Munkáért kitüntetést idén 
Bagita Gézának, a Békéscsabai Kistérségi Egyesített Szociális Központ szenvedélybetegek nap-
pali ellátása terápiás munkatársának és a Békéscsabai 3-as számú, azaz a Belvárosi Bölcsőde kol-
lektívájának ítélték oda.

„Az egyik legfajsúlyosabb téma a közlekedési rend felülvizsgálata volt”

A Szövetség Békéscsabáért 
frakció utolsó közgyűlés utá-
ni tájékoztatóján Fülöp Csa-
ba a város forgalmi rendjé-
nek a felülvizsgálatát emelte 
ki, Miklós Attila pedig a rol-
lerszolgáltatásról, valamint 
az elmúlt 26 évnyi képviselői 
munkájáról is szólt.

Miklós Attila leszögez-
te, hogy Békéscsaba alap-
vetően kerékpárosbarát vá-
ros, emellett még a roller az 
az eszköz, amellyel könnyen 
lehet közlekedni a belváros-
ban. Tavaly indult a rollerszolgáltatás Csabán, viszont a vállalkozás, amely ezt működtette, 
a rollerek parkolóhelyeiért nem fizette meg a szerződésben vállalt bérleti díjat, ezért a tes-
tület a szerződés felbontása mellett döntött. Miklós Attila kiemelte, hogy ezt a szolgáltatást 
szeretik a csabaiak, ezért bízik abban, hogy a fenntartásáról továbbra is gondoskodik majd 
a város. Pályázatot írt ki az önkormányzat a rollerszolgáltatásra, a képviselő reményét fe-
jezte ki, hogy erre helyi vállalkozók is jelentkeznek majd. 

Miklós Attila ezután – ahogy fogalmazott –  kicsit nosztalgiázott, hiszen 26 évig volt a kép-
viselő-testület tagja, megérintette, hogy ősztől már nem lesz az. Hangsúlyozta, hogy jó szív-
vel tud visszagondolni az elmúlt évtizedekre. Ebben az időszakban a város működésének 
szinte minden területét átlátta, sok bizottság munkájában részt vett, így mindig tisztában volt 
az aktuális problémákkal, és igyekezett segíteni azok megoldásában. Zárásként elmondta: 
reméli, hogy sok ügyet sikerült közösen megoldani, és jelezte, ha valakinek segítségre van 
szüksége, a jövőben is megkeresheti.

Fülöp Csaba kiemelte, hogy a közgyűlés egyik legfajsúlyosabb témája a közlekedési rend 
felülvizsgálatáról szóló anyag volt. A tanulmány rendkívül széleskörűen foglalta össze az ál-
lapotokat, és olyan javaslatok szerepeltek benne, amelyek a későbbiekben javítani tudják 
Békéscsaba közlekedésbiztonsági helyzetét. A tanulmányban szó esett gyalogátkelőhelyek 
létesítéséről, a sebességkorlátozással érintett szakaszokról, a lakópihenő övezetek kialakí-
tásáról is többek között.

Fülöp Csaba beszélt arról, hogy a saját körzetéből is érkeztek már olyan megkeresések, 
amelyek akár a sebességkorlátozást, akár a lakó-pihenő övezet kialakítását hivatottak szol-
gálni. Megjegyezte azt is, hogy több olyan jelzőlámpás gyalogátkelőhely található a város-
ban, ahol az idősek számára túl rövid az átkelésre szánt időtartam, ezt mindenképpen át kell 
gondolni, ha szükséges, akkor meg kell hosszabítani. A képviselő elmondta: fontosnak tart-
ja, hogy az anyag utógondozása megtörténjen, hiszen vannak olyan helyszínek, ahol azon-
nali beavatkozásra van szükség.

Fidesz-KDNP: Hatalmas fásításra, erdősítésre pályázik a város

A Fidesz-KDNP frakció köz-
gyűlés utáni tájékoztatóján 
Opauszki Zoltán és Nagy Sán-
dor Békéscsaba legnagyobb 
fásítási programjáról, a város 
forgalmi rendjének a felülvizs-
gálatáról, a Bursa Hungarica 
ösztöndíj pályázatról, valamint 
Ónodi Henrietta gyógyulásá-
nak a támogatásáról beszélt.

Opauszki Zoltán ismertet-
te,  hogy a LIFE Integrált prog-
ramban egy közösségi kerék-
páros rendszert építettek volna 
ki a városban. Ez nem volt kivi-
telezhető, ezért a közgyűlés úgy határozott, hogy visszatérnek a projekt eredeti céljához, azaz egy 
jóval fenntarthatóbb és a jövő szempontjából fontosabb program megvalósítása kerül a fókuszba. A 
klímaváltozás az elmúlt években egyre nagyobb mértékben ütötte fel a fejét, ez Békéscsaba zöldte-
rületein is látszik. A projekt révén egy összességében 100 millió forint összegű beruházással most 
a várost szeretnék zöldebbé tenni fásítással, erdősítéssel. Opauszki Zoltán úgy fogalmazott, hogy 
ez a döntés nemcsak a mostani kornak fontos, hanem a jövő generációjának is útmutatást nyújthat 
ahhoz, hogy a klimatikus változások ellen milyen döntésekre van szükség.

A frakcióvezető a forgalmi rend ötévente esedékes felülvizsgálatáról is beszélt. Ennek során ké-
szült egy közel 250 oldalas dokumentum, amely számos olyan feladatot és problémát vizsgált meg, 
ami nagyban összefügg a város működésével. A tanulmányban összességében több száz tételben 
fogalmaztak meg intézkedéseket és javaslatokat, amelyek forrásigénye akár több milliárd forint le-
het, éppen ezért fel kell állítani egy sorrendet.

 – A közgyűlés az egyes dűlőutak és közterületek elnevezéséről is tárgyalt, hiszen korábban is 
probléma volt már a tanyás térségekben elhelyezkedő dűlők beazonosítása. Ez ügyben is elkészült 
egy dokumentum, amely hozzávetőlegesen 119 lakott dűlő esetében határozza meg, hogy milyen 
néven lenne szerencsés elnevezni. Az érintett lakosság kiértesítése is megtörtént ezzel kapcsolat-
ban – fogalmazott Opauszki Zoltán, hozzátéve, hogy a közgyűlés erre a témára 2025 májusában 
tér vissza. 

A költségvetési rendelet módosításába az az összeg is belekerült, amelyet a város vezetői Óno-
di Henrietta gyógyulásának támogatására szavaztak meg. Nagy Sándor képviselő beszélt arról, 
hogy Henrietta testvére létrehozott egy alapítványt „Henrietta gyógyulásáért” névvel, amelynél Óno-
di Barbara felkérésére ő lett a kuratórium elnöke.

Nagy Sándor kiemelte továbbá, hogy a Bursa Hungarica pályázathoz csatlakozott a város, ez-
úttal 7,2 millió forint keretösszeggel. Beszélt arról is, hogy a nyomdaipari szakoktatók jövedelem-ki-
egészítését szintén támogatja Békéscsaba önkormányzata. 

Hajrá Békéscsaba: A mindennapokat érintő döntések születtek 

A Hajrá Békéscsaba közgyű-
lés utáni tájékoztatóján dr. 
Juhász István és dr. Szigeti 
Béla négy kérdéskört bon-
tott ki bővebben: a zöldterü-
letek fásítását, az új, online 
lakossági fórum kialakítását, 
a forgalmirend vizsgálatát, 
valamint a rollerszolgáltatást.

– Egy, még 2019 novem-
berében meghozott határoza-
tunk értelmében a Békéscsa-
bai Városfejlesztési Nonprofit 
Kft. közreműködésével, a LIFE 
2017 integrált projektben részt 
kívántunk venni, amelynek révén kerékpáros közösségi rendszert valósítottuk volna meg. A meg-
változott körülmények miatt ettől elálltunk, viszont  továbbra is szem előtt tartjuk a levegő minősé-
gének javítását. A projekt segítségével nagyszabású fásítást, mintegy ezer fa ültetését tervezzük. 
A fák a Franklin utcai bérlakások mögötti téren, a Báthory utca mögötti területen, a szennyvíztelep 
mellett és a CsabaPark erdejében kapnának helyet, ahol egyúttal a kiszáradt állományt is pótol-
nánk. Emellett a dűlőutak mentén, a tömegközlekedési útvonalak hiányos szakaszain és a Haán 
Lajos tér, valamint a Szabó Pál tér mögötti területeken is tervezünk fásítást – sorolta dr. Juhász Ist-
ván tanácsnok. 

A frakcióvezető szót ejtett az újonnan kialakított online lakossági fórumról is. A Szóljon hozzá! el-
nevezésű felületen, a www.bekescsaba.hu oldalon a közgyűlés előterjesztéseihez egyszerűbb és 
gyorsabb formában lehet lakossági hozzászólásokat és észrevételeket tenni, már a közgyűléseket 
megelőzően.   

Dr. Szigeti Béla a rollerszolgáltatás működését illetően elmondta, hogy az üzemeltető vállalkozó 
változó rendszerességgel fizette meg a közterület-használati díjat, emiatt jelentős tartozása halmo-
zódott fel. A képviselő szerint a rollerszolgáltatásra szükség van, de az üzemeltetővel szerződést 
bont az önkormányzat és új partnert keres.

– A hatályos jogszabályok értelmében ötévente felül kell vizsgálnunk a város forgalmi rendjét, 
ahol szükséges, ott módosításokat és fejlesztéseket kell eszközölni. Ilyen például a tehergépjár-
mű-forgalom korlátozása, a gyalogátkelőhelyeknél a sebességkorlátozás, de nem utolsó sorban a 
parkolásra vonatkozóan is újításokat fogalmaz meg a közgyűlés által tárgyalt tanulmány. A posta, 
a kórház és a vasútállomás vonzáskörzetében szükséges a parkolás könnyítése, illetve fontos a 
város parkolási zónáinak újragondolása és esetleges bővítése is. A lakosság mindennapjait érintő 
kérdésről van szó, fontos a széleskörű tájékoztatás és a lakossági visszajelzés. Rangsort kell felál-
lítani, hiszen minden kérést – forrás hiányában – nem áll módunkban teljesíteni – zárta gondolata-
it dr. Szigeti Béla. 

Kugyelka-Zámbori Eszter, Gulyás Gergő, Fajó Attila

A polgármester és a pártok értékelték a közgyűlés legfontosabb döntéseit
A jelenlegi felállásban utolsó soros közgyűlését tartotta szeptember 19-én Békéscsaba képviselő-testülete. A közgyűlés után Szarvas Péter polgármester, a Fidesz-KDNP, a Szövet-
ség Békéscsabáért, valamint a Hajrá Békéscsaba képviselőcsoportjai értékelték a legfontosabb döntéseket.

https://behir.hu/bekescsaba-elso-kezbol-hungairy-cel-a-tisztabb-levego
https://behir.hu/dontottek-a-csabi-rol-5-helyett-3-kerekpardokkolot-epitenek-bekescsaban
https://behir.hu/dontottek-a-csabi-rol-5-helyett-3-kerekpardokkolot-epitenek-bekescsaban
https://behir.hu/kituntetessel-ismerte-el-a-kozgyules-bugyinszki-tamas-es-seres-sandor-munkajat
https://behir.hu/kituntetessel-ismerte-el-a-kozgyules-bugyinszki-tamas-es-seres-sandor-munkajat
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Ü L É S E Z E T T  A  K Ö Z G Y Ű L É S

A LIFE Integrált program-
ban, a korábbi tervek szerint 
Békéscsabán egy öt dokko-
ló állomásból álló, ötven ke-
rékpár beszerzését tartal-
mazó közösségi kerékpáros 
rendszert építettek volna ki. 
A közösségi kerékpáros rend-
szert a szakemberek vélemé-
nye szerint úgy kellett volna 
megvalósítani, hogy az va-
lamilyen plusz szolgáltatást 
nyújtson az itt élők számára. 

Mivel Békéscsaba egyértel-
műen kerékpárosbarát te-
lepülés, sok lakó rendelke-
zik saját kerékpárral, ezért 
elektromos rásegítéses ke-
rékpárok beszerzése lett vol-
na indokolt, amelyhez azon-
ban nem kapta meg a támo-
gatói jóváhagyást a város. A 
projekt konzorciumvezetői-
vel egyeztetett a Békéscsabai 
Városfejlesztési Kft. és felme-
rült annak a lehetősége, hogy 

Békéscsaba pilot akciója mó-
dosulhasson. Ez azt jelente-
né, hogy a kerékpáros rend-
szer helyett az eredeti szak-
mai elképzelés valósulna 
meg: egy olyan fásítási prog-
ram, amely érintené Jaminát, 
a Lencsésit, a CsabaParkot 
és a Békési út környezetét is. 
A közgyűlés jóváhagyta a pá-
lyázat beadását. Ennek révén 
ez lehet Békéscsaba legna-
gyobb fásítási programja.

Fásításra pályázik a város

Békéscsaba önkormányza-
ta 2015-ben csatlakozott egy 
olyan programhoz, amelyben 
összefogással a nyomdaipa-
ri szakoktatók részére biztosí-
tanak többlet anyagi hozzájá-
rulást. A programban a Békés 
Vármegyei Kereskedelmi és 
Iparkamara az önkormányzat-
tól és az iparági szereplőktől 
átutalt pénzeszközöket támo-
gatásként biztosítja a képzést 
nyújtó költségvetési szerv ré-
szére. A közgyűlés most döntött 
arról, hogy a 2024/2025-ös tan-
évben a város havi 175 ezer fo-
rinttal járul hozzá a programhoz.  

Támogatás

A közgyűlés szeptember 19-én 
zárt ülésen döntött arról, hogy 
a Kiváló Szociális Munkáért 
kitüntetést idén Bagita Gézá-
nak, a Békéscsabai Kistérségi 
Egyesített Szociális Központ 
szenvedélybetegek nappali 
ellátása terápiás munkatársá-
nak, valamint a Békéscsabai 
3-as számú, azaz a belvárosi 
bölcsőde kollektívájának ítéli 
oda. A kitüntetést a szociális 
munka napján adják majd át.

Kitüntetés
Az önkormányzat idén janu-
ár 1-jétől határozatlan időre 
kötött szerződést a Mozgás-
korlátozottak Békés Megyei 
Egyesületével, a fogyatékkal 
élők nappali ellátására. Az 
egyesület elnöke augusz-
tusban arról tájékoztatta a 
polgármestert, hogy a fenn-
tartásukban működő Napra-
forgó Központ Fogyatéko-
sok Nappali Intézményének 
szolgáltatását szeptembertől 
felfüggesztik, mert finanszí-
rozási nehézségeik vannak. 
Szarvas Péter polgármester 
a közgyűlésen elmondta, 
hogy az egyesület komoly 
mértékben járul hozzá a fo-
gyatékkal élők ellátásához, 

ezért is biztosította számukra 
a város a Kölcsey utcai épü-
letet. Mivel most a nappali 
ellátást megszüntetik, a vá-
rosnak lépnie kell. Paláncz 
György alpolgármester arról 
tájékoztatta a grémiumot, 
hogy a megoldás érdeké-

ben Herczeg Tamás ország-
gyűlési képviselő tárgyalt a 
Belügyminisztérium illeté-
kes államtitkárságával. Mint 
mondta, az ígéretek szerint 
emelt normatív támogatást 
kap majd az önkormányzat 
az ellátás biztosításához. 

Mozgáskorlátozottak ellátása

Véget ért egy ötéves ciklus, 
szeptember 19-én ebben 
a felállásban utolsó soros 
ülését tartotta a közgyűlés. 
Amellett, hogy számos elő-
terjesztést tárgyaltak, az 
ülés már a búcsúzkodásról 
is szólt.

Szarvas Péter polgármester 
a 2019-2024-es ciklusra visz-
szatekintve úgy fogalmazott: 
az elmúlt öt év messze nem 
volt problémamentes, hiszen 
alighogy elkezdte a munká-
ját a testület, 2020-ban kitört 
a koronavírus-járvány, amely 
azután jó ideig meghatározta 
az itt élők, az intézmények és 
a város az életét. Több hóna-
pig közgyűlést sem lehetett 
tartani. 2022-től pedig érezhe-
tő lett a szomszéd országban 
zajló háború hatása, amely 

alapvetően befolyásolta az ön-
kormányzat munkáját és gaz-
dálkodását. Gondot okozott 
az infláció és az energiaárak 
emelkedése. Hozzátette: ez-
zel együtt – köszönhetően az 
önkormányzatnál, az önkor-
mányzati cégeknél, az intéz-
ményeknél dolgozók munká-
jának, valamint a kormányzati 
és uniós támogatásoknak – 
Békéscsaba most is sokat 
fejlődött, amelyért köszönetet 
mondott az érintetteknek. 

Folytatja a képviselői mun-
kát és az októberben felálló új 
testületnek is tagja lesz a Haj-
rá Békéscsaba Egyesület kép-
viseletében Szarvas Péter, 
Ádám Pál, dr. Juhász István, 
Nagy Ferenc, dr. Szigeti Béla 
és Varga Tamás, viszont elkö-
szönt a testülettől Csányi Illés 
és Gregor László. 

A Fidesz-KDNP képvise-
letében a régi és az új testü-
letnek is tagja Nagy Sándor, 
Paláncz György és Opauszki 
Zoltán, azonban októbertől 
már nem lesz képviselő Hor-
váth László, dr. Csicsely Ilo-
na és Szente Béla. Szente 
Béla a közgyűlésen köszö-
netet mondott a jegyzőnek, 
a polgármesteri hivatal mun-
katársainak és mindazok-
nak, akik segítették a mun-
káját. Dr. Csicsely Ilona szin-
tén a köszönet hangján szólt, 
majd elmondta, hogy ő saját 
elhatározásából nem indult 
már el, de a közösségért va-
ló munkát nem hagyja abba. 

A Szövetség Békéscsabá-
ért tagjai közül Fülöp Csaba 
függetlenként jutott a követ-
kező testületbe, Dancsó Tibor 
és Miklós Attila viszont már 

nem lesz ott az új közgyűlés-
ben. Miklós Attila – aki 26 évig 
volt önkormányzati képvise-
lő – a regnáló testület utolsó 
ülésén köszönetét fejezte név 
szerint az elmúlt 26 év vala-
mennyi polgármesterének és 
jegyzőjének az együttműkö-
désért. Elmondta, hogy szá-
mos bizottságnak lehetett 
tagja, és szintén név szerint 
felsorolta a bizottságok elnö-
keit. Ahogy fogalmazott, talán 
hevesebb természetű, de re-
ményét fejezte ki, hogy ezzel 
nem bántott meg senkit. Hoz-
zátette, hogy az elmúlt évtize-
dekben sok pozitív dolog tör-
tént, azonban még sok min-
dent kell tenni, amelyhez a 
következő testületnek sok tü-
relmet, együttműködést és a 
békéscsabaiakért végzett jó 
munkát kívánt.  

Utolsó soros ülését tartotta a testület

Az önkormányzat tavaly kötött 
együttműködési megállapo-
dást a Vilii Fly Magyarország 
Kft.-vel a rollerszolgáltatásról. 
A cég vállalta, hogy legalább 
100 elektromos roller biztosí-
tásával folyamatosan működ-
teti a szolgáltatást. Ehhez az 
önkormányzat a város 50–80 
közterületi helyszínén biztosí-
totta a területet a „rollerparko-
lók” kialakításához bérleti díj 
fejében. Az eltelt időszakban 

a csabaiak és a városba érke-
zők megkedvelték a közösségi 
rollerszolgáltatást. A vállalkozó 
azonban rendszertelenül fizet-
te a bérleti díjat, emiatt jelentős 
tartozása halmozódott fel, vé-
gül az a döntés született, hogy 
felmondják a vele kötött szer-
ződést. Mivel azonban a roller 
népszerű, az önkormányzat 
nyilvános pályázat kiírását 
tervezi, hogy így válasszon új 
vállalkozót.

Repül a Bird

A Nemzeti Vízművek Zrt. és 
Békéscsaba önkormányzata 
2022. január 31-én írt alá egy 
megállapodást, mely szerint a 
felek elkötelezettek a békés-
csabai törzshálózat fejlesztése 
és bővítése iránt. Az ivóvíz- és 
szennyvízfejlesztési igények 
listáját a város megküldte vé-
leményezésre az Alföldvíz Zrt.-
nek azzal, hogy kérte a szol-
gáltató véleményét a műszaki 
szempontokat és a várható fej-
lesztési keretösszeg nagyság-
rendjét illetően. Ennek megfe-
lelően alakították ki az elvég-
zendő feladatok listáját, kérve 
a szolgáltatót, hogy a fejlesz-
téseket a felsorolt utcák egyes 
szakaszain 2026. december 

31-ig hajtsa végre. A lista a kö-
vetkező: belterületi ivóvízfej-
lesztések – Tevan u. 060 212 
hrsz. közkifolyó, Szántó u., 
Mag u., Földműves u., Mester 
u. páratlan oldal, Jakuba János 
u., Uránusz u., Nyugati u. (Urá-
nusz u. és Nyugati u. 8. sz. kö-
zött), Nyugati u. (Tavasz utcá-
tól a Franklin utca felé), Nap-
raforgó u., Árpád sor 162-170., 
Báthori u. (Pongrácz A. u. és 
Vasút utca között), Ybl utca, 
Arató u., Hajnóczy u. 10582/8 
hrsz.-ú telekre. Szennyvízfej-
lesztések: Gereblyés u., Csép-
lő u., Arató u., Gólya u., Kuko-
rica u. - Zegzug u. (Kukorica u. 
és az átemelő között), Mag és 
Nyugati u. 35-45.

Fejlesztések

A közúti közlekedésről szóló 
törvény értelmében a közút 
kezelőjének, így a városnak 
ötévente felül kell vizsgálnia 
az utak forgalmi rendjét. A 
felülvizsgálat megtörtént, az 
erről szóló, közel kétszázöt-
ven oldalas tanulmányról is 
tárgyalt a testület. 

A dokumentáció két fő részből 
áll, az első a forgalmi rend felül-
vizsgálatát tartalmazza, amely 
magában foglalja például a 
tömegközlekedési útvonalak 
forgalmi rendjének felülvizs-
gálatát, a meglévő jelzőtáblák, 
útburkolati jelek, úttartozékok 
vizsgálatát. Elemezték továb-
bá újabb gyalogátkelőhelyek, 
jelzőlámpák létesítését, lakó-
pihenő övezet kijelölését. Az 
anyag több mint 400 helyszínen 
javasolt gallyazási és cserjeir-
tási munkát, továbbá közel 100 
helyszínen közlekedési táblák 
cseréjét vagy újak kihelyezé-
sét.  A dokumentáció második 
része a parkolási rendszer fe-
lülvizsgálatát tartalmazza, ki-
térve azokra a területekre, ahol 
parkolási problémák merültek 
fel (vasútállomás, Kossuth tér, 

posta, kórház). Vizsgálja a fize-
tő-parkoló övezetek lehetséges 
bővítését is.

Az elemzett szempontok 
fontossági sorrendben a követ-
kezők voltak: balesetveszély 
megszüntetése; forgalmi kapa-
citás növelése; a csomópontok 
áteresztő képességének növe-
lése; a tömegközlekedési jár-
művek közlekedésének előse-
gítése; az utak, kereszteződé-
sek geometriai kialakítása.

A felméréseket 2024. feb-
ruár–május hónapban végez-
ték el. A növényzet által taka-
rásban lévő KRESZ táblákat a 
tanulmányban felsorolták, de 
jelezték, hogy azok folyama-
tos vizsgálata szükséges, külö-
nös tekintettel azokra a táblák-
ra, amelyek nem időben való 
észlelése közvetlen balesetve-
szélyt okoz.

A közgyűlés a tanulmányt 
megvitatta, döntésük alapján 
az abban szereplő üzemelte-
tési feladatokat a Békéscsabai 
Városgazdálkodási Kft.-nek a 
2025. évi  tervében szerepel-
tetnie kell, a beruházási jellegű 
feladatokat pedig a kommuná-
lis igények között rögzíteni kell. 

Forgalmi rend

Az oldalt írta: Mikóczy Erika



6 Csabai MérlegSzínes

TEGYEN WEBSÉTÁT BÉKÉSCSABAI ÁRUHÁZUNKBAN!

www.ujhazbodrogi.hu/bekescsaba.html

APRÓHIRDETÉ SEK
• Matematikából korrepetálás középiskolásoknak, 

általános iskolásoknak. Telefon: 70/392-0459.
• Síremléktisztítás környezetbarát módon.  

Telefon: 20/774-7455 és 30/384-1726.
• Békéscsabán, a Tessedik utcában 235 négyzetméteres, 

több generációnak is alkalmas családi ház, 768 
négyzetméteres telken eladó. A ház az utcafronton üzlet 
kialakítására is alkalmas, parkolóval. Telefon: 30/935-7274.

• Arcfestést, grafikai ajándéktárgyak készítését vállalom. 
Telefon: 06-70/397-2051.

• Eladó Békéscsaba belvárosában egy 63m2 üzlethelyiség. 
Telefon: 30/935-7274.

• Birs Békéscsabán, szedd magad akció, 500 forint.  
Telefon: 30/333-6332.

Az öngyilkosság-megelő-
zés világnapján 2003 óta 
világszerte figyelemfelkel-
tő rendezvényeket szer-
veznek annak érdekében, 
hogy mindenkihez eljusson 
az üzenet: az öngyilkos-
ság megelőzhető megfelelő 
odafigyeléssel és hatékony 
kommunikációval.

A fennállásának 35. évfordu-
lóját ünneplő Békéscsabai 
S.O.S. Telefonos Lelkisegély 
Szolgálat a Dr. Baly Hermina 
Mentálhigiénés Alapítvánnyal 
együttműködve tartott gyertya-
gyújtásos megemlékezést a vi-
lágnap alkalmából a városháza 
előtti téren.

A világon 40 másodpercen-
ként meghal valaki öngyilkos-
ság miatt, ez a szám éven-
te több, mint ahányan gyilkos-
ság, háború vagy természeti 
katasztrófa áldozatai lesznek. 
Hazánkban az öngyilkosság a 
nyolcadik leggyakoribb halálok, 
évente mintegy 40–50 ezer ön-
gyilkossági kísérlet történik, és 

tíz önmaga ellen forduló em-
berből csupán nyolc beszél a 
szándékáról. Épp ezért ége-
tően fontos, hogy támogas-
suk egymást, és beszéljünk az 
érzéseinkről. 

A Békéscsabai S.O.S. Te-
lefonos Lelkisegély Szolgálat 
és a Dr. Baly Hermina Alapít-
vány önkéntesei a gyertyákból 
rakták ki a városháza előtti té-
ren a 116-123-as számot, a te-
lefonos szolgálat hívószámát, 
amelyen keresztül a krízisben 
lévő emberek a nap 24 órájá-
ban ingyenesen tudnak segít-
séget kérni. 

– Az öngyilkosság meg-
előzés világnapja mindazok-
nak az embereknek szól, akik 
azért szenvednek, mert a leg-
rosszabb emberi tragédia túl 
közel történt hozzájuk. Fontos 
azoknak is, akik az öngyilkos-
ság elkerülésének szentel-
ték, szentelik az életüket, és 
felhívják a figyelmet a nyitott-
ság, a megértés, a támogatás 
szükségességére. Minden be-
szélgetés egy támogatóbb és 
megértőbb társadalmat épít – 
emelte ki dr. Udvardi László, 
az S.O.S szakmai vezetője.

Kovács Andrea

A József Attila Általános Is-
kola megnyitásának 45. év-
fordulója alkalmából szep- 
tember 14-én találkozóra 
várták az intézmény egyko-
ri diákjait és pedagógusait. 
Az összejövetel középpont-
jában a beszélgetés és a régi 
barátságok, tanár-diák kap-
csolatok felélénkítése állt.

Negyvenöt évvel ezelőtt, 1979 
szeptemberében indult az első 
tanév a békéscsabai József 
Attila Általános Iskolában. Eb-
ből az alkalomból, szeptember 
14-én sokan összegyűltek az 
iskola egykori épületénél, majd 

közösen egy fát ültettek az el-
múlt évtizedek emlékére. 

– Nagyon szerettük ezt az 
iskolát, és elhatároztuk, hogy 
amíg élünk, addig találkoz-
nunk és emlékeznünk kell. Na-
gyon vártuk ezt a napot, hogy 
felidézzük a jó szellemiségű, 
jól felszerelt egykori intézmé-
nyünk emlékét. Rengeteg jó 
rendezvényünk volt, a városi 
József Attila szavalóversenyre 
külön büszke vagyok, hiszen 
kitalálója, ősanyja voltam  a 
rendezvénynek– mesélte Fü-
löpné Fischer Katalin, egyko-
ri alapító, az esemény egyik 
főszervezője.

Dr. Kovács Lászlóné Balázs 
Ilona, aki szintén az alapítók 
és a találkozó szervezői között 
volt, szintén izgatottan várta az 
összejövetelt.

– Már közel 30 éve nyug-
díjas vagyok, de még mindig 
megismernek a volt diákok és 
többnyire én is megismerem 
őket. A József Attila egy na-
gyon jó, összetartó iskola volt. 
Itt mindenki azon igyekezett, 
hogy a lakótelep pozitív példá-
jává váljunk, és ez szerintem 
sikerült is – folytatta.

A hajdani intézményben 
megemlékeztek azokról a ta-
nárokról, iskolai dolgozókról, 
diákokról, akik már nem jöhet-
tek el. A köszöntők és a múlt-
idézés után pedig a régi épület 
bejárása következett.

Ezután a korábbi növendé-
kek a volt tanáraikkal átvonul-
tak a Lencsési Általános Isko-
lába, ahol kötetlen beszélge-
tés, a régi képek megtekinté-
se, valamint játékos múltidé-
zés, sulitotó és élménybeszá-
molók következtek, de egy, az 
egykori iskolájuk támogatásá-
ra árusított tombola is része 
volt a programoknak.

Bere Mátyás

Gyertyagyújtás és megemlékezés a főtéren

Fontos a nyitottság, a megértés 
45 éve nyílt meg a volt József Attila Általános Iskola

Rendhagyó tanár-diák találkozó

SZÉPKORÚ

Kosznai Józsefné (90)
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BÉKÉS VÁRMEGYE ÖNKORMÁNYZATA

A 2019-2024-es ciklus utolsó 
ülését tartotta Békés Várme-
gye Önkormányzata szeptem-
ber 19-én Békéscsabán, a vár-
megyeházán.

Zalai Mihály vármegyei elnök a 
Terület- és Településfejlesztési 
Operatív Program 2014–2020 
közötti időszakáról és az azt 
követő három esztendő eredmé-
nyeiről beszélt elsőként.

– Az eredetileg allokált 57 mil-
liárd forintos vármegyei kerethez 
képest 90 milliárdos felhaszná-
lásnál tartunk. Ez a települések 
tettrekészségének, a hivatalunk 
tevékenységének, az Irányító 
Hatóság jóakaratának és a vár-
megyei közgyűlésnek is köszön-
hető – emelte ki az elnök.

Zalai Mihály ezt követően az 
elmúlt évek fejlesztési eredmé-
nyeit ismertette.

– Közel 700 óvodai, bölcső-
dei férőhelyet tudtunk felújítani 
vagy létesíteni. 64 kilométer ke-
rékpárutat építettünk, 140 orvo-
si rendelőt, egészségügyi intéz-
ményt tudtunk felújítani és ezek 
között voltak új létesítések is. A 
TOP Plusz vonatkozásában, a 
2021–2027-es ciklust illetően 95 
milliárd forintos vármegyei keret-
ből már 70 milliárd forint érték-
ben támogatói döntések szület-
tek – ismertette.

Zalai Mihály arra is kitért, 
hogy a Gyulai út 1. szám alatti 

irodaház energetikai fejlesztése 
hamarosan befejeződik.

– Önkormányzatunknak két 
saját tulajdonú ingatlanja van: 
a vármegyeháza és a Gyulai út 
1. szám alatti irodaépület, mind-
kettőt felújítottuk. Adataink sze-
rint 472 millió forinttal növeltük 
ebben a ciklusban a vármegyei 
önkormányzat vagyonát. A nem 
kötelező feladatok közé sorol-
nám, hogy a civil támogatások-
kal, a Bursa Hungarica ösztön-
díj támogatásokkal kihasznál-
tuk mindazon anyagi lehetősé-
geinket, amelyekkel élhettünk, 
hogy segítsük a civil szerveze-
tek munkáját, a fiatalok tovább-
tanulását. Minden évben infor-
mációs napot szerveztünk. Hi-
szem azt, hogy minden egyes 
alkalommal olyan előadókat tud-
tunk a minisztériumokból elhívni, 
akik a polgármesterek és jegy-
zők munkáját jól tudták segíteni 
– fogalmazott.

A vármegyei közgyűlés elnö-
ke fontos célkitűzésnek nevezte 
a helyi identitás erősítését, en-
nek érdekében több pályázatot 
indítottak. 

– 387 rendezvényt tartot-
tunk meg az elmúlt években, 
négy könyv is elkészült ennek 
a projektnek köszönhetően, így 
14 000 példányban jelentek meg 
a vármegye különböző területe-
it népszerűsítő kiadványok. 900 
kisfilm készült el a települési ér-
téktárban lajstromba vett érté-
kekből és 9 Megyenapot szer-
veztünk meg, amelyet országos 
szinten egyedülálló rendezvény-
ként jellemezhetünk – emelte ki 
Zalai Mihály.

Az elnök végül arról is tájé-
koztatott, hogy 110,5 millió forint 
feladattal nem terhelt tartalékkal 
adják át a stafétabotot a követ-
kező grémiumnak, így a költség-
vetés kiváló feltételeket biztosít 
az új közgyűlés munkájához.

Cikluszáró közgyűlést tartott
 Békés Vármegye Önkormányzata

A békéscsabai vásárcsar-
nok és piac egy országos 
kezdeményezéshez csatla-
kozott szeptember 20-án. 
Az esemény fókuszában a 
szőlő mint gyümölcs és az 
abból készült termékek áll-
tak aznap.

– 25 éve termelek bort és 17 
éve árusítom a portékámat 
itt, a csabai piacon. Én azt 
hiszem, valaminek az ígére-
tes kezdetén vagyunk, ami a 
helyi termelők kézműves re-
mekeinek pártfogásáról szól. 
Remélem, hogy sok helyi ille-
tőségű ember nyitott erre, és 
áll a kezdeményezés mellé 
– mondta el Sajben György, 
aki borkóstolóval készült az 
eseményre érkezőknek. 

Élő zene, ingyenes bor- és 
mustkóstolás, illetve szőlő- és 
gyümölcsvásár is várta azo-
kat, akik ellátogattak szeptem-
ber 20-án délután a vásártér-
re. Hevesi Imre dalokkal anda-
lította el a tisztes korú hallga-
tóságot, akik közé dacból egy-
két ovis is keveredett, néhány 

kapcsolt nagymamával, vala-
mint anyukával. 

– Szeretnénk, ha az orszá-
gos viszonylatban két évvel 
ezelőtt indult kezdeményezés 
Békéscsabán is gyökeret tud-
na ereszteni, hogy a kereske-
dők és a vásárlók is találkoz-
hassanak a helyi értékekkel, 
és nem utolsó sorban a maga 
nemében egyedülálló vásár-
csarnokunk épületével. Nem 
titkolt vágyunk egy olyan ren-
dezvénysorozat elindítása az 
őszi-téli időszakban, ami sok új 
és régi látogatót vonz majd ide. 
A terveink szerint a továbbiak-
ban is lesznek alkalmak, ami-
kor kulturális programok mel-
lett ismerkedhetnek meg a lá-
togatók a helyi termelők minő-
ségi termékeivel, amelyeket te-
matikusan mutatunk be. Most 
így teszünk az egyik legismer-
tebb őszi gyümölcsünkkel, a 
szőlővel és az ahhoz kapcso-
lódó termékekkel – nyilatkoz-
ta Dénes Lajos, a Békéscsaba 
Vagyonkezelő Zrt. igazgatósá-
gi elnöke. 

Fajó Attila

A piac mindenkié

Ausztriában, Csehország-
ban, Lengyelországban, Ro-
mániában is nagy árvizek pusz-
títottak, de a Körösök vízgyűj-
tő területén nem esett olyan 
mennyiségű csapadék, ami mi-
att nagyobb árhullámra kellene 
készülnünk. A KÖVIZIG szak-
emberei folyamatosan kapcso-
latban vannak a romániai szak-
emberekkel, de úgy tűnik, ne-
künk most nem kell árvízve-
szélytől tartanunk.  

– Teljesen más terület az az 
ötéves családvédelmi akció-
terv, amely számos kedvez-
ményt tartalmaz. Mi az ered-
ménye ennek?  

– Azért alkotta meg a kor-
mány a családvédelmi akció-
tervet, hogy a családok anya-
gi biztonságát megteremtse, 
óvja, illetve növelje. Sok szem-
pontot vettek figyelembe en-
nek kidolgozásánál a szakem-
berek, a gyermekvállalástól a 
lakásszerzésig vagy a lakás-
felújítás támogatásáig, később 
pedig az ingyenes tankönyve-
ken és az iskolai étkeztetés tá-
mogatásán át az államilag fi-
nanszírozott felsőoktatásig. 
Most is érvényben van a 25 év 
alattiak személyi jövedelem-
adó-mentessége, a 30 év alatt 
szülő nők adómentessége. Az 
adókedvezmény-rendszer te-
hát működik, emellett pedig az 
a terv, hogy a kedvezmények 

összegét egy vagy két lépcső-
ben a kétszeresére emeli a 
kormány. Részben korosztá-
lyi specialitásokat foglal tehát 
magában a családvédelmi ak-
cióterv, emellett az olyan élet-
helyzeteket is kezeli, amelyek-
nél egy családnak valamiért 
plusz jövedelemre van szük-
sége. Az indulás óta eltelt öt 
év után elmondható, hogy si-
keres az akcióterv. Még akkor 
is sikeresnek gondolom, ha az 
a demográfiai áttörés, amit vé-
lelmeztek a szakemberek és a 
politikai szereplők, az nem kö-
vetkezett be. Ez azt is igazolja 
egyébként, hogy önmagában 
kormányzati intézkedésekkel 
nem érhető el nagyon jelentős 
demográfiai változás. 

– A közelmúltban a Magyar 
Falu Program kapcsán néhány 
számszerű adatot lehetett ol-
vasni az ön oldalán. Több, az 
egyes választókerületben levő 
település is nyert forrásokat.

– Lezárult a pályázati idő-
szaka a legutóbb meghirdetett 

Magyar Falu Program csomag-
nak, amelynek már az eredmé-
nyei is megjelentek. Békés me-
gye egyes választókerületében 
az ötezer főnél alacsonyabb lé-
lekszámmal rendelkező tele-
püléseket érintette a kiírás, és 
ezek a települések, amelyek 
pályáztak, kivetél nélkül nyer-
tek. A települések döntő több-
sége a közlekedési infrastruk-
túra, tehát az utak, járdák felújí-
tására pályázott, illetve Csaba-
szabadi egy nagyobb szabá-
sú ingatlanfelújítást valósíthat 
meg. Az mindig jó, ha egy te-
lepülés sikeres valamilyen pá-
lyázaton, az pedig kifejezetten 
nagy öröm, ha a választókerü-
let valamennyi, ötezer fő alat-
ti településén megvalósulhat-
nak ilyen típusú fejlesztések. A 
közeljövőben egészen biztos, 
hogy új pályázati kiírás jelenik 
majd meg, és reményeim sze-
rint az ez évihez képest a kö-
vetkező esztendőben több for-
rásra számíthatunk majd.

Mikóczy Erika

Herczeg Tamás: Az egész ország 
megmozdult az árvízkor
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Szeptember 20-22-én zajlott 
Békéscsabán a VOKE Bé-
késcsabai Vasutas Műve-
lődési Háza által szervezett 
20. Nemzetközi Vasútmodell 
Kiállítás és Mozdonypará-
dé, amelyre az ország több 
pontjáról és a határon túlról 
is érkeztek résztvevők.

A vasutas művelődési ház há-
rom terme is kiállító-helyiség-
gé alakult. A modellezők 2–3 
hónapnyi tervezés és előké-
szület után építették meg az 
egész termet betöltő, 45 méter 
hosszú terepasztalt 1 méteres 
modulokból, melyre a model-
lek 1:87 arányban készültek 
el, teljesen élethű másolat-
ban. Szendrődi József, a Kan-
dó Kálmán Vasútmodellező 
Klub elnökségi tagja elmondta, 
hogy a környezetet általában 
a saját fantáziájuk alapján al-
kotják meg, de vannak olyan 
állomások és megállóhelyek, 
amelyek valós helyszínek 
alapján készülnek el.

Kucseráné Szabó Mária,  a 
ház intézményvezetője meg-
jegyezte, hogy igazi családi 

program a kiállítás, amelynek 
ideje alatt ráadásul a békéscsa-
bai vasútállomás rakodó terüle-
tén 8 különböző szerelvényt te-
kinthettek meg a nézők. Ezek 
között szerepelt a körülbelül 
30 éve üzembe állított „Samu” 
vonata is, amely ’98–99 idején 
még Békéscsaba és Budapest 
közt közlekedett.

Az érdeklődők a model-
lek csodavilága mellett idén 
is megtekinthették a LEGO-
várost, és a gyerekeknek ját-
szóházban is biztosítottak krea-
tív kikapcsolódási lehetőséget. 

– Örömmel tapasztalhat-
juk, hogy sokan jönnek el Bé-
késcsabáról és a környékről, 
és most a vasútmodell kiállí-
tás 20 éves történetének talán 
legmesszebbről érkező vendé-
geit is itt köszönthettük, mert Ír-
országból is jöttek. Láthattunk 
angliai terepen angol szerelvé-
nyeket, de a felvidéki kiállítók 
jóvoltából szlovák tájakat idé-
ző modelleket és terepasztalo-
kat is – mondta el Herczeg Ta-
más országgyűlési képviselő a 
kiállításon.

Kintner Nikolett

Szeptember 21-én első al-
kalommal rendeztek Békés-
csabán Utcazene Fesztivált. 
A rendezvényen összesen 
24 zenekar lépett fel 6, a sé-
tálóutcán és a Szent István 
téren kialakított színpadon. 
A fesztivál résztvevői 11 órá-
tól egészen 19 óráig szóra-
koztatták az érdeklődőket, 
majd utcabál zárta a napot. 

A helyszínek között ott volt 
a Sör/Ipar, a Four Bar, a Ná-
dor (Szent István tér) és a 
Borháló (színház előtti tér) 
a Kornélia/Borozó, valamint 
a STOP! Bisztró és bár is. 
A színpadokat a vendéglátó 
egységek előtt alakították ki, 
amelyek egyébként nemcsak 
teret biztosítottak a rendez-
vénynek, hanem jelentős 
kedvezményekkel is készül-
tek a fesztivál idejére. A ze-
nekarok óránként váltották 
egymást a színpadokon, az 
együtteseket pedig az érdek-
lődők mellett egy szakmai 
zsűri pontozta.

Szenes Patrik, az Utcaze-
ne Fesztivál egyik főszervezője 

elmondta, hogy az alapötlet 
2020 márciusában született 
meg, de akkor a koronavírus-
járvány keresztülhúzta a szá-
mításaikat. Az elsődleges cél-
juk az, hogy megtöltsék a város 
sétálóutcáját és a Szent István 
teret jókedvvel, jó zenékkel. 

– Zenekarokban szeren-
csére nem volt hiány, nagyon 
sokan jelentkeztek, őszin-
tén sajnálom, hogy nem tud-
tunk helyet biztosítani min-
denkinek, de remélem, hogy 
lesz az eseménynek foly-
tatása, és akkor mások is 

lehetőséghez jutnak majd – 
fogalmazott Szenes Patrik.

Kovács Ákos szervező ki-
emelte, hogy a belvárosi hely-
színek mellett a Csabai Ren-
dezvénypajtában is felléptek 
zenekarok a délután folyamán, 
és aki a belvárosból kívánt el-
jutni a rendezvénypajtába, a 
kisvonat segítségével egészen 
egyszerűen megtehette. 

– Számunkra nagyon fon-
tos Békéscsaba, szerettünk 
volna színesebbé tenni egy 
szombati napot ezzel a prog-
rammal. Rendezvényszerve-
zőként lehetőségem volt ilyen 
irányba mozdulni. Gimnazis-
taként a diákönkormányzat 
elnökeként belekóstolhattam 
a programszervezési felada-
tokba, a Gara szervezéséből 
is kivettem a részem, öröm-
mel tettem, ahogy most ezt is 
– tette hozzá Kovács Ákos. 

Varga Tamás alpolgár-
mester kiemelte, hogy az ön-
kormányzat partner minden 
olyan kezdeményezésnél és 

programötletnél, amely fia-
taloktól származik és ápolja 
a kultúrát. Éppen ezért Bé-
késcsaba önkormányzata fő 
támogatóként állt a rendez-
vény mellé állt. A város nem-
csak anyagilag, hanem esz-
közökkel és infrastruktúrával 
is segített abban, hogy az Ut-
cazene Fesztivál  minél gör-
dülékenyebb legyen és minél 
nagyobb sikert érjen el a csa-
bai lakosok körében.

A rendezvény a zene mel-
lett a gasztronómiának is 
helyet biztosított: a feszti-
vál mellé állt támogatóként 
többek között a BORhelló 
Borkultúra Egyesület is. Az 
egyesület részéről Szenes 
János elnök elmondta: öröm-
mel csatlakoztak a rendez-
vényhez, hiszen az egyik leg-
fontosabb céljuk, hogy minő-
ségi gasztrokulturális prog-
ramokat szervezzenek az 
érdeklődőknek.

Gulyás Gergő, 
Csiffáry Zsuzsanna

Karakterek és struktú-
rák címmel nyílt kiállítá-
sa Csiffáry Zsuzsannának 
szeptember 20-án a Jaminai 
Közösségi Házban. A fiatal 
alkotó harminchárom kép-
pel és kilenc nemezből ké-
szült figurával érkezett az 
erzsébethelyi kiállítótérbe.

Pető Ibolya telephelyvezető 
elmondta, egy tavaly megnyílt 
tárlat alkalmával jött az ötlet, 
hogy a „Csiffáry-univerzum” 
önállóan is bemutatkozzon 
Erzsébethelyen. 

– Tavaly meghirdettünk 
egy kiállítást, akkor tehetsé-
ges, amatőr, jaminai alkotó-
kat kerestünk. Kilencen je-
lentkeztek a felhívásra, kö-
zöttük volt Zsuzsi is. Már ak-
kor megbeszéltük: elérkezett 
az ideje, hogy ne csak egy-
két képét mutassuk be, ha-
nem egy önálló kiállítást ren-
dezzünk neki. Annál is in-
kább, hiszen Zsuzsi a közel-
jövőben Jaminába költözik – 
ismertette az előzményeket a 
tagintézmény-vezető.

Csiffáry Zsuzsannáról nem 
túlzás azt mondani, hogy egy-
fajta univerzumot hozott lét-
re, álmodott meg, hiszen több 
dologban is tevékenykedik. 
Az alkotóművészet mellett 
otthonosan mozog a gaszt-
ronómiában, emellett pedig 
hétről hétre a Békéscsabai 

Médiacentrum televíziós mű-
sorvezetőjeként ismerteti meg 
a művészet szereplőit a né-
zőkkel. A most kiállított anyag-
ban is többféle stílusban és 
módszerrel létrehozott alko-
tások várják a szemlélődőket.

– A tárlatnak a Karakterek 
és struktúrák elnevezést ad-
tam. Karakterek azért, mert 
mindig is érdekeltek az em-
berek, a karakterek, a külön-
böző figurák, ez a tárlaton is 
látható. Érdekes, ki hogyan 
viseli a testét, hogyan visel-
kedik, miért viselkedik úgy, 
ahogyan, és ez hogyan tud 
beépülni a testtartásunkba, 
az arcrezzenéseinkbe. Ho-
gyan tudunk olvasni magunk-
ból és másokból? A struktú-
ra pedig azért került a címbe, 
mert a kiállításon lehet látni 
tűzzománcot, vászonra fes-
tett képet, illetve nemezfigu-
rák is megjelennek – jegyez-
te meg Csiffáry Zsuzsanna.  

Herczeg Tamás ország-
gyűlési képviselő a tárlat meg-
nyitóján hangsúlyozta, hogy 
Békéscsabának remek művé-
szeti hagyományai és kitűnő 
művészei vannak. Hozzátet-
te: az, hogy egy város barát-
ságos, élhető, szerethető-e, 
attól is függ, hogy mennyire 
tudják otthonuknak érezni a 
települést az ott élő,  ott dol-
gozó művészek. 

Csiffáry Zsuzsanna tár-
latának egyik érdekessége, 
hogy szinte mindegyik alko-
táson arcok jelennek meg, 
van egy, amelyen az alkotó 
saját portréja is látható. Mint 
mondta, a kedvenc képe is 
ott van a kiállított darabok kö-
zött, amely a Magamban cí-
met viseli.

A  Karakterek és struktú-
rák című kiállítás október 18-
áig látogatható a Jaminai Kö-
zösségi Házban. 

Bimbó Lajos

Szülinapi vasárnap délután-
ra várta a családokat szept-
ember 22-én a CsabaPark, 
amely 10 évvel ezelőtt nyílt 
meg, és a jubileumra igazi 
játszóparadicsommá vált a 
gyermekek kedvéért.

Zelenyánszki Miklós, a Bé-
késcsabai Városfejlesztési 
Nonprofit Kft. cégvezetője, a 
komplexum vezetője elmond-
ta, hogy május végén egy 
nagy sikerű gyermeknapot 
rendeztek a park területén. 
Ezen felbuzdulva szervezték 
meg a jubileumi programokat 
is. A gyermekeknek, a csa-
ládoknak számos kikapcso-
lódási lehetőséget biztosító 
esemény mellett, kalandpark 
napijegy akcióval készültek a 
látogatóknak. Fazekas Lili fő-
szervező megjegyezte, hogy 
a jubileumi családi napon 
ugrálóvár, Mancs Őrjárat fi-

gura és kézműves foglalko-
zás is várta a látogatókat. 

Az eseményen Péli Bian-
ka, Varga Nóra Kata és Pé-
li Eszter is megtalálta számí-
tását, sőt, a három ifjú hölgy 
konkrét tervekkel érkezett a 
rendezvényre.

– Először körbenéztünk a 
CsabaParkban, majd kipróbál-
tuk az ugrálóvárat, aztán meg-
néztük hátul a mászófalat és 

az akadálypályát. Minden na-
gyon szuper. Jó, hogy eljöttünk 
– vázolta a délután programját 
a három grácia legidősebb tag-
ja, Péli Bianka.

A kisebbeket láthatóan leg-
inkább az ugrálóvár és a hó-
fánk-csúszda érdekelte, de 
népszerű volt a csillámteto-
válás és az arcfestés is. Ha 
valaki megéhezett a progra-
mok alatt, nem maradt finom-
ság nélkül, erről a kitelepült 
árusok gondoskodtak. Az is 
megtalálta a számítását, akit 
a visszatérő nyári nap mele-
ge a szomjának csillapításá-
ra sarkallt. 

A szülinapi dzsembori vá-
rosnézős túrává is válha-
tott, aki tehette, felszállt a 
Kolbuszra, amely keresztül-
kasul bejárta Békéscsabát, 
bemutatva a város neveze-
tességeit az érdeklődöknek. 

Bimbó Lajos

Makettek a Vasutasban

Csodavilág
Zenekarokban nem volt hiány, nagyon sokan jelentkeztek

Utcazene Fesztivál a belvárosban

„Csiffáry-univerzum” Jaminában Jubileum a CsabaParkban
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A második együttműködé-
si megállapodását írta alá 
az Egyszülős Központ Bé-
késcsabán. A szervezet tag-
jai a Munkácsy Mihály Múze-
ummal kötött megállapodás 
keretében ötven százalékos 
belépőjegy kedvezményben 
részesülnek.

Bácsmegi Gábor, a Munká-
csy Mihály Múzeum igazga-
tója elmondta, a múzeum 
számára nagyon fontos cél, 
hogy támogassa azokat az 
intézményeket, szervezeteket, 
amelyek valamilyen szinten 
a nehéz sorsú emberekkel 
foglalkoznak.

– Elindítottunk egy progra-
mot; a Vakok és Gyengénlátók 
Szövetségével, illetve az Esély 
Pedagógiai Központtal már 
régóta vagyunk tartalmas 
együttműködésben. Most pe-
dig – első vidéki múzeumként 
– az Egyszülős Központtal kö-
töttünk együttműködési meg-
állapodást, amelyben jelentős 
kedvezményeket tudunk kí-
nálni számukra – ismertette a 
múzeumigazgató.

Bácsmegi Gábor hozzátet-
te, hogy az Egyszülős Köz-
pont tagjainak mostantól öt-
ven százalékos kedvezményt 

biztosítanak a belépőjegyek 
árából. Így a már meglévő, 
gyermekeknek szóló kedvez-
ménnyel együtt, az egyszü-
lős kártyával érkező családok 
minden tagja féláron látogat-
hatja a kiállítóhelyeket.

Nagy Anna, az Egyszü-
lős Központ vezetője kiemel-
te: Békés vármegyében je-
lenleg közel 11 000 gyermek 
él olyan családban, amelyből 
hiányzik az édesapa vagy az 
édesanya. Ez szám azt je-
lenti, hogy az összes csa-
lád 28 százaléka egyszülős-
ként éli a mindennapjait. A 
budapesti székhelyű, 2018-
ban alakult központ vezető-
je aláhúzta, az ötven száza-
lékos kedvezmény óriási se-
gítség az egyszülős csalá-
doknak, hiszen közel negy-
ven százalékuk nehéz anya-
gi körülmények között él. Az 
Egyszülős Központ koráb-
ban a Békéscsaba Labda-
rúgó Akadémiával kötött ha-
sonló megállapodást.

A Munkácsy Mihály Múze-
um és az Egyszülős Központ 
vezetője a sajtó nyilvánossá-
ga előtt látta el kézjegyével 
az együttműködést biztosító 
dokumentumot.

Bimbó Lajos

A közelmúltban töltötte be 
70. életévét Zalán Tibor Jó-
zsef Attila-díjas költő, író, 
drámaíró, dramaturg, akit 
ennek apropóján a Békés-
csabai Jókai Színház mű-
vészei és a Bárka szerkesz-
tősége egy beszélgetéssel 
egybekötött könyvbemuta-
tón köszöntött a közelmúlt-
ban a Művész Kávéházban. 

A Magyarország Babérkoszo-
rúja díjas Zalán Tibor meg-
jegyezte, hogy van mit kibe-
szélni a hetven év kapcsán. 
Kérésünkre pedig a jövőbeni 
terveiről is szólt.

– A legfontosabb az volt 
a mögöttem hagyott időben, 
hogy nem kellett meghalnom 
70 évig… Nem így tervez-
tem. De ha már élek, akkor va-
lamit csináljak, és hát írtam, 
dolgoztam, azt tettem, amit 
kellett, vagyis amit úgy érez-
tem, hogy tennem kell. Most 
azt gondolom, hogy lassan 
le kell fékezni. Az egyik nagy 
projektem, hogy már nem 
írok több verset. A következő, 
hogy megírok még egy drá-
mát, utána pedig befejezem 

a regényciklusomat. A legna-
gyobb projekt pedig az, hogy 
befejezem az irodalmat – fo-
galmazott Zalán Tibor. 

Az alkotót többek között 
Szarvas Péter polgármester, 
Seregi Zoltán, a színház igaz-
gatója és Vozár M. Krisztián 
zongoraművész köszöntöt-
te. Zalán Tibor verseinek fel-
olvasását a Jókai színház két 
színművészére bízták, így a 
költeményeket Kovács Edit 
és Bartus Gyula Jászai-díjas 
színművészek hangján hall-
gathatta meg a közönség. A 

pódiumbeszélgetésben a Bár-
ka szerkesztőségének tagjai, 
Elek Tibor főszerkesztő, Far-
kas Wellmann Éva és Szaba-
dos Attila vettek részt.

A Bárka idei 4. száma több 
írással is tiszteleg állandó 
munkatársa, Zalán Tibor előtt, 
aki emellett a Békéscsabai Jó-
kai Színház dramaturgja is. 
Elek Tibor kiemelte, nehéz be-
mutatni egy ilyen gazdag élet-
művel bíró embert, aki évtize-
dek óta folyamatosan alkot.

– Ő egy igazán sokműfajú al-
kotó, az akadémiai székfoglaló 

beszéde is erről szólt, azaz a 
sok, különböző műfajhoz való 
viszonyáról. Alapvetően költő-
ről van szó, annak is tartja ma-
gát, de prózát, novellákat, esz-
széket, publicisztikákat és re-
gényt is írt. Most pedig az idáig 
négy részből álló regényfolya-
mának újabb etapján dolgozik 
– fogalmazott Elek Tibor.

Az est folytatásában például 
azt is megtudhatta a közönség, 
hogy Zalán Tibor jó barátságot 
ápol Elek Tiborral, aki ráadásul 
vele egy napon született.

Bere Mátyás

Díjátadóval egybekötött tár-
latmegnyitót tartottak a Mun-
kácsy Mihály Múzeumban 
szeptember 12-én. A Békés 
vármegye természetfotója 
2024 elnevezésű fotópályá-
zat nyertes alkotásait ismer-
ték el és állították ki az intéz-
mény Pátkai Ervin termében.

A Munkácsy Mihály Múze-
um – a tavalyi nagy sikerre 
való tekintettel – idén ismét 
meghirdette természetfotós 
pályázatát, amelyre amatőr 
fotósok alkotásait várták. A 
pályázók olyan alkotásokat 
küldhettek be, amelyek Bé-
kés vármegye természeti ér-
tékeit mutatják be, rávilágíta-
nak természeti környezetünk 
szépségeire, ugyanakkor az 

ezekkel kapcsolatos esetle-
ges problémákra, megoldan-
dó feladatokra is.

Mint azt Bácsmegi Gá-
bor, a múzeum igazgató-
ja elmondta, idén ugyan ke-
vesebb pályaművet fogad-
hatott a szakmai zsűri, de a 
minőség továbbra is kiemel-
kedő és híven tükrözi vissza 
Békés vármegye természeti 
kincseit. 

– Azt hiszem, hogy sike-
rült egy olyan, a fényképe-
zést szerető emberekből ál-
ló közösséget létrehoznunk, 
amelynek tagjai remekül örö-
kítik meg a bennünket körbe-
fogó környezet szépségeit – 
fogalmazott Váncsa Klára ter-
mészettudományos muzeoló-
gus, aki a tárlat kurátoraként 

felelt a fotópályázat alkotásai-
nak bemutatásáért.

A Munkácsy Mihály Mú-
zeumban, a pályaművekből 
rendezett kiállításon mintegy 
40 fotó kapott helyet, a for-
mába öntésben, nyomtatás-
ban a békéscsabai Szent-
Györgyi Albert Technikum és 
Kollégium nyomdászai segí-
tettek. A felnőtt kategória első 
három helyezettje sorrend-
ben Méhes Miklós, Lustyik 
Gábor és Flender János lett. 
Részükre a díjakat Zalai Mi-
hály, Békés Vármegye Ön-
kormányzatának elnöke ad-
ta át.

Az időszaki kiállítás októ-
ber 13-áig tekinthető meg a 
Munkácsy múzeumban. 

Fajó Attila

Kedvezményes múzeumlátogatás

Együttműködnek
„A legnagyobb projektem az, hogy befejezem az irodalmat”

Hetvenéves lett Zalán Tibor

Békés vármegye legszebb természetfotói a múzeumban 

Zalán Tibor jó barátságot ápol Elek Tiborral, aki ráadásul vele egy napon született

Zalán Tibor színművének próbája a Jókai színházbanSokan gyűltek össze, hogy köszöntsék a költőt, írót
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A Most vagy soha! című film 
díjmentes vetítése után kö-
zönségtalálkozón vehettek 
részt az érdeklődők a Csa-
bagyöngyében, ahol Szente 
Vajk forgatókönyvíró, produ-
cer és Katkó Ferenc, a Jó-
kai színház színművésze be-
szélt a történelmi kalandfilm 
alkotói folyamatáról.

A Most vagy soha! forgatásá-
hoz minden nagyobb vidéki 

színházból castingoltak színé-
szeket, akik egy 1000 fős stáb-
bal a háttérben dolgozhattak. 
Összesen 6000 jelmezt készí-
tettek a forgatáshoz, ezeket a 
főbb szereplők mellett 2-3000 
statiszta viselte a jelenetek-
ben. A képsorok alatt több mint 
100 percnyi zene szólalt meg.

A közönségtalálkozót Ko-
vács Nóra pedagógus indítot-
ta kérdéseivel, majd később a 
jelenlévők is kérdezhettek a 

két művésztől, akik a beszél-
getések során több kulissza-
titkot is megosztottak a hall-
gatósággal. Katkó Ferenc fel-
idézte, hogy mind a szerep-
lőgárda, mind a stáb mérhe-
tetlen tehetséggel és profiz-
mussal állt a munkához, és 
jó szívvel emlékezett vissza a 
kosztümös, történelmi kaland-
film forgatásának a hangula-
tára is. Szente Vajk kiemelte, 
hogy az előadó-művészetnek 

nemcsak szórakoztató, de 
edukációs szerepet is be kell 
töltenie, és a közönségtalál-
kozók azért is fontosak, mert 
ezáltal láthatóvá válik az em-
berek érdeklődése a filmmel 
és a filmkészítéssel kapcso-
latban. Hozzátette még, hogy 
bár a nézői visszajelzések na-
gyon pozitívak, sajnos a mé-
dia oldaláról méltatlan kriti-
kákkal is találkoztak.

Kintner Nikolett

Most vagy soha! – közönségtalálkozó a Csabagyöngyében

Fekete Pálra és Wittner Mári-
ára emlékeztek a POFOSZ 
Békés Vármegyei Szerveze-
te Magyar Október Hagyo-
mányőrző Tagozatának tag-
jai. Az eseményt az '56-os 
forradalom emlékeit őrző Fe-
kete Pál Gyűjtemény Csaba 
utcai épületében tartották.

Mint ismert, Fekete Pált 
1956. október 23-a után elő-
ször Békéscsaba Város For-
radalmi Bizottságának tag-
jává, majd a Békés Megyei 
Forradalmi Bizottság elnöké-
vé választották. Tevékenysé-
ge, műveltsége, nyelvtudása, 
diplomáciai érzéke jelentő-
sen hozzájárult ahhoz, hogy 
Békéscsaba város több alka-
lommal is elkerülje a véron-

tást. Fekete Pál, Békéscsaba 
díszpolgára két évvel ezelőtt, 
94 éves korában hunyt el. 
Wittner Mária az 1956-os for-
radalom idején szabadság-
harcosként a Corvin közben 
és a Vajdahunyad utcában 
tevékenykedett. 1956. nov-
ember 4-én a szovjet invá-
zió során az Üllői úton ak-
narepeszektől megsebesült. 
Az ország a rendszerváltás 
után ismerhette meg a nevét. 
Wittner Mária két éve hunyt 
el, 85 éves korában.

Mint azt Vánsza Pál, a 
POFOSZ Békés Vármegyei 
Szervezetének elnöke, az 
esemény házigazdája a Csa-
ba utcai épületben kiemelte: 
Fekete Pál és Wittner Má-
ria tapasztalataiból ma is 

építkezhetünk, emlékeznünk 
kell rájuk és 1956 eszmeisé-
gét tovább kell adnunk.  

A rendezvényen Nagy 
Gyöngyi történésznek, a Ma-
gyar Október Hagyományőr-
ző Tagozat elnökének 1956 
csillagai című előadását hall-
gathatták meg az érdeklő-
dők. Mint mondta, céljuk, 
hogy történelmi örökségün-
ket tovább hagyományozzák 
és lehetőség szerint átadják 
az ifjúságnak.

– A történelem ismétli ön-
magát, de a korszakos nagy 
alakok csak egyszer szület-
nek meg, így emlékezünk 
rájuk és visszük tovább az 
örökségüket is – emelte ki 
Nagy Gyöngyi.

Fajó Attila

Fekete Pálra és Wittner Máriára emlékeztek

„Korszakos nagy alakok” 
Új időszaki tárlattal jelentke-
zik a Munkácsy Mihály Mú-
zeum. A Dedinszky Gyula 
evangélikus lelkész és nép-
rajzkutató életútja című kiál-
lítás megnyitóján jelen volt 
ifj. Dedinszky Gyula is, aki 
családi történeteket osztott 
meg a jelenlévőkkel. A tár-
latot december 31-ig tekint-
hetik meg az érdeklődők a 
Munkácsy Mihály Múzeum 
nyitvatartási idejében.

A Dedinszky Gyula (1905–
1994) életútjáról szóló tárlat 
megnyitóján Bácsmegi Gá-
bor, az intézmény igazgató-
ja köszöntötte a megjelent 
vendégeket a Pátkai Ervin 
teremben. Mint kiderült, a 
múzeum erre az alkalomra 
ezúttal csabai kolbásszal is 
készült, mégpedig pontosan 
Dedinszky Gyula eredeti re-
ceptje alapján.  

Az időszaki tárlatot Kutyej 
Pál, az evangélikus egyház-
község igazgató lelkésze nyi-
totta meg.  

– Gyula bácsi – hiszen min-
denki így hívta őt – volt az a 
XIX. századi evangélikus lel-
kész, akire visszagondolva 

mindenki példaként tekinthet. 
Mindenkihez volt egy jó sza-
va, mindenkire volt ideje. Az 
egyik oldalon ott volt a tudo-
mányos munkáinak a sokasá-
ga, ugyanakkor az ő életében 
is rengeteg nehézség adódott, 
de ez csak közelebb vitte Is-
tenhez – mondta Kutyej Pál. 

Forrainé Kovács Márta 
történész muzeológus, a ki-
állítás kurátora az esemény-
re saját készítésű kalácsot is 
hozott, amelyre a Bácsmegi 
Gábor által készített csabai 
kolbász került.

– A tárgyakon keresz-
tül igyekeztem összeállítani 
Dedinszky életútját. Ebben 
segítségemre volt az evan-
gélikus levéltár, illetve in-
tézményünkben is nagyon 

sok tárgy állt rendelkezés-
re. Meg kell említenem, hogy 
Dedinszky Gyula fiától is kap-
tunk tárgyakat, amelyek szin-
tén itt láthatóak – tájékozta-
tott Forrainé Kovács Márta. 

Ifjabb Dedinszky Gyula 
meghatódva szemlélte a ki-
állítást. Mint mondta, fon-
tosnak tartja, hogy a tárla-
tot megtekintők előtt ne csak 
a lelkész ember képe rajzo-
lódjon ki, hanem Dedinszky 
Gyula és felesége egysége-
sen, mert ők ketten együtt 
voltak egyek. Mindkettőjüket 
a szeretet vezérelte. 

A tárlatot a Munkácsy Mi-
hály Múzeum Kamaratermé-
ben nézhetik meg az érdek-
lődők december 31-ig. 

Csiffáry Zsuzsanna

Időszaki tárlat Dedinszky Gyula életútjáról

„Gyula bácsi példakép”

D www.behir.hu  |  F facebook.com/behir.hu
I instagram.com/behir.hu  |  Y youtube.com/behirhu

Az előadó: Nagy Gyöngyi Archív kép Fekete Pálról, a róla elnevezett gyűjteményben
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Negyvenkettedik alkalommal 
írták ki a Magyar Sajtófotó 
pályázatot, amelynek győz-
tes alkotásait a Szent István 
téren is láthatják az érdeklő-
dők. A sajtófotó kiállítás díja-
zottjai mellett a Békéscsabai 
Szakképzési Centrum Szent-
Györgyi Albert Technikum és 
Kollégium aulájában a nem 
díjazott, de különleges da-
rabok is helyet kaptak a Bé-
késcsabai Fotó Fesztiválon. 
Varga Tamás alpolgármester 
a kültéri tárlat megnyitóján ki-
emelte, hogy egy-egy kép egy 

egész történetet tud elmesél-
ni, ahogy az most is jól látha-
tó. Bánkúti Andrástól, a tárlat 
kurátorától megtudtuk, hogy a 
kiállítás szellemi atyja Szalay 
Zoltán fotóriporter volt, majd 
Szigeti Tamással karöltve 
vették át a szervezést. A saj-
tófotósok nagy seregszemléje 
évről évre megmutatja, hogy 
jelentős az utánpótlás. Az idei 
pályázatra például 251 foto-
gráfus több mint 6000 képet 
küldött be, ezekből válogatott 
a nemzetközi szakemberek-
ből álló zsűri. 

Sajtófotók a főtéren

Képi történetek

Szigeti Tamás fotóiból nyílt 
kiállítás a Csabagyöngye Kul-
turális Központban a Békés-
csabai Fotó Fesztivál része-
ként. A Barcelona 1992/2022, 
avagy Barcelona 30 címet 
viselő tárlat a fotóművésznek 
a barcelonai nyári olimpiai 
játékokon elkapott pillanatait 
vonultatja fel. A tárlatot a spor-
tolók harminc évvel későbbi 
portréja teszi teljessé. Mint 
azt Szigeti Csaba, a polgár-

mesteri hivatal köznevelési 
és sportcsoportjának osztály-
vezető-helyettese elmondta, 
öt békéscsabai sportoló kép-
viselhette a várost az 1992-
es olimpián, ahonnan a ma-
gyar küldöttség 11 arany-, 12 
ezüst- és 7 bronzéremmel tért 
haza. Barcelonában szerzett 
egy aranyérmet és egy ezüs-
töt a csabai tornász, Ónodi 
Henrietta is, aki ma gyakorla-
tilag az életéért küzd. 

Barcelona 1992/2022 

Az ezévi országos rang-
lista versenysorozat egyik 
állomása Békéscsaba, a 
Csabagyöngye Kulturális 
Központ volt, ahol szeptem-
ber 14-én perdültek a par-
kettre négy korosztály leg-
jobbjai.

A versenyen junior, ifjúsági, 
felnőtt és standard ranglis-
taversenyek kaptak helyet, 

valamint ízelítőt kaptunk latin-
amerikai táncokból. Ez a nap 
a táncosok versenyszezonjá-
ban egy mérföldkő, ugyanis 
egy évben három ranglistaver-
senyen vesznek részt, majd 
ezek, illetve a magyar bajnok-
ság eredménye alapján de-
legálják őket a következő évi 
világversenyekre.

– Ebben az esetben or-
szágos bajnokságról van 

szó, hiszen a ranglistaverse-
nyen az adott kategóriában 
mindenki eljön versenyez-
ni az egész országból. Na-
gyon fontos az itt megszer-
zett eredmény. A nap folya-
mán 62 pár mutatta meg tu-
dását különböző kategóri-
ákban – fogalmazott Hajas 
Tibor, a békéscsabai Nyí-
ri Lajos Táncsport Egyesület 
alelnöke.

A verseny kezdetén az in-
dulók díszes ruháikban vo-
nultak fel a parkettre, majd 
bemutatták a közreműködő-
ket is. A közönséget nem-
csak a táncosok, hanem a 
kiegészítő programok is el-
kápráztathatták, a legjob-
ban teljesítőkre pedig har-
minc serleg várt a verseny 
eredményhirdetésén.

Bere Mátyás

Országos táncverseny a Csabagyöngyében

Ismét bakelit börzét tartot-
tak a Lencsési Közösségi 
Házban szeptember 21-én. 
A szombati nap délelőttjén a 
múlt elevenedett meg a mik-
robarázdákon. A Féja Géza 
téri asztalokon felhalmozott 
portékákat pedig szép szá-
mú érdeklődő böngészte át, 
kincsekre vadászva. Takács 
Péter, a Lencsési Közössé-
gi Ház vezetője elmondta, 

nyolc árus hozta el féltett kin-
cseit, a teremben több száz 
hanglemez, CD és kazetta 
várta új gazdáját. A bake-
litre, vagyis poli(vinil-klorid) 
lemezre vadászóknak nem 
kellett vakon választaniuk, hi-
szen a kiválasztott darabokat 
a helyszínen meg is lehetett 
hallgatni, de nagyrészt kivá-
ló állapotú lemezek várták a 
bakelitlovaglás szerelmeseit.

Bakelit börze
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BÉKÉSCSABAI  JÓKAI  SZÍNHÁZ MESÉLŐ MÚZEUM
Kastély kölcsönbe – az évad első vígjátéka Égi és földi csodák a múzeumban

Sziasztok! Fábián Áron vagyok, a Belvár, azaz 
a Distage jelöltje. A cirkuszt eszköznek használva 
szeretnénk megmutatni az összetartás és az elfo-
gadás igazi erejét. 

Kampánycéljaink: 0–24-es étel-, italautomaták 
elhelyezése; a város díszítése falfestményekkel; a 
Gara alatt keletkezett hulladék szelektív össze-
gyűjtése és eltávolítása.

Sziasztok! Petrovszki Gergő vagyok, a Trefort és 
a Falconia stáb jelöltje. Témának a kitartást válasz-
tottuk, mert szeretnénk megmutatni a diákságnak, 
mennyire fontos szerepet játszik az életünkben az, 
hogy kitartóan küzdjünk céljaink eléréséért. 

Kampánycéljaink a következők: barátságo-
sabb városkép kialakítása növényekkel; több 
szemeteskuka elhelyezése a városban; rendez-
vény szervezése a diákközösség még szorosabb 
összekovácsolásáért.

Sziasztok! Gellért Milán vagyok, a Közgé jelöltje. 
Stábunk, azaz a Funfair célja, hogy megmutassuk a 
boldogság különbözőségét az emberek életében, és a 
karneválok sokszínűségét. Ezt a diverzitást szeretnénk 
egyesíteni a Gara idején számotokra!

Kampánycéljaink: jótékonysági szüreti vá-
sár évenkénti megrendezéssel; telefontöltő állomá-
sok telepítése; étel- és italautomaták elhelyezése 
Békéscsabán.

Sziasztok! Pojendán Áron vagyok, idén én képvi-
selem iskolámat, az Andrássyt a Csabai Garabonciás 
Napokon. 

Biztosan elgondolkodtatok már ti is kedvenc spor-
tolóitokat követve: vajon mi kell ahhoz, hogy valaki 
feljusson a csúcsra? Idén stábommal, az Olimpire-vel 
erre szeretnénk nektek választ adni! 

Kampánycéljaink: ruhaadományozó konténerek 
elhelyezése a város több részén; okospadok telepíté-
se; városszerte ivókutak elhelyezése.

Sziasztok! Gábor Tibor Dominik vagyok, a BEG  
jelöltje. Stábunk neve Begin, témánk az új kezdetek. 
Szeretnénk benneteket arra ösztönözni, hogy merje-
tek elkezdeni új dolgokat, hiszen bármi történik, min-
dig képesek vagyunk alkalmazkodni, pont úgy, mint 
egy jegesmedve a sarki környezethez. 

Céljaink: rászoruló gyerekek megsegítése; Bé-
késcsabán egy nyilvános sportpálya kialakítása; 
könyvautomaták elhelyezése.

Sziasztok! Lukoviczki Máté vagyok, a Propellente 
és a Keri jelöltje. Témánk az ügynökök bonyolult és 
szervezett világa, célunk pedig az iskolák közötti szo-
rosabb kapcsolatok kiépítése. 

Kampánycélunk egy Diákügynökség létrehozá-
sa, amelybe bárki, bármikor csatlakozhat. Ügynök-
ségünk tervei: minden iskola számára egy saját kö-
zösségi tér kialakításához a körülmények megterem-
tése; városszerte szemétgyűjtő akciók szervezése; 
adománygyűjtések rászoruló emberek számára. 

Sziasztok! Biró Bendegúz vagyok, a Gészi je-
löltje. Stábunk neve az Underwave, és a témánk az 
underground zene. 

Célunk a fiatal, feltörekvő zenészeknek teret 
adni, hogy lehetőséget kapjanak a bennük rejlő 
tehetség kibontakoztatására.

Ezt egy zenei fesztivál megszervezésével sze-
retnénk megvalósítani, ahol lehetőséget kaphat-
nak az amatőr zenészek is. Tartsatok velünk, hajrá 
Gészi! Hajrá Underwave! 

Fábián Áron – Distage
Belvár

Petrovszki Gergő – Falconia
Trefort

Biró Bendegúz – Underwave
Gészi

Gellért Milán – Funfair
Közgé

Pojendán Áron – Olimpire
Andrássy

Gábor Tibor Dominik – Begin
BEG

Lukoviczki Máté – Propellente
Zwack

Magyarország legnagyobb középiskolás rendezvénye

2024. szeptember 29. - október 4.

Szeptember 27-én, azaz 
ezen a hétvégén debütál Pe-
kár Gyula darabja, a Kastély 
kölcsönbe Radó Denise ren-
dezésében, Csomós Lajos, 
Csonka Dóra és Puskás Dá-
niel főszereplésével. A köny-
nyed, zenés vígjáték díszbe-
mutatójára október 5-én kerül 
sor. Jegyek – csakúgy, mint a 
Kígyómarásra – még korláto-
zott számban kaphatóak.  

Nagy sikerrel vittük szín-
re Zalán Tibor új drámáját, az 
Idegenek és ismerősök című 
színmű ősbemutatóját Czitor 
Attila és Gerner Csaba fő-
szereplésével. A Jókai Mór 
és Munkácsy Mihály elkép-
zelt találkozásáról szóló elő-
adás alkalmat szolgáltatott ar-
ra is, hogy a Magyar Művé-
szeti Akadémia Szegedi Re-
gionális Munkacsoportja szín-
házunkban tartsa találkozóját. 

Folynak az első meseda-
rabunk előkészületei: októ-
ber 15-étől látható Fekete 
István korszakos meséje, a 
Vuk! Az elárvult kisróka bá-
jos meséjét Szász Borisz fő-
szereplésével, Tarsoly Krisz-
tina rendezésében láthatják 
a legkisebbek és a családok.

Két további programra sze-
retnénk felhívni a figyelmü-
ket. Október 13-án érkezik 
színházunkba a Háromszék 
Táncegyüttes, hogy a Mun-
kácsy Fesztivál programjához 

csatlakozva bemutassa elő-
adását, az Ecce homo-t. Az 
esemény ingyenesen látogat-
ható, ám regisztrációhoz kö-
tött: keressék jegyirodánkat 
a 66/519-550-es telefonszá-
mon vagy a szervezoiroda@
jokaiszinhaz.hu e-mail címen! 
A Déryné Színház Szemet 
szemért című előadása is ré-
sze októberi műsorunknak. A 
krimibe oltott színművet októ-
ber 21-én tekinthetik meg, a 
jegyek ára mindössze 200 Ft. 

Hamarosan kezdődik a 
Mindentudás Színházi Egye-
temének őszi szemesztere. 
Első előadónk Darvay Nagy 
Adrienne színháztörténész, 
Shakespeare-kutató, aki a 
Hamletrock kapcsán beszél-
get az előadás rendezőjé-
vel, Seregi Zoltánnal. Az est 

moderátora, az esemény-
sorozat háziasszonya Ko-
vács Edit Jászai Mari-díjas 
színművészünk.

Még mindig nem késő bér-
letet váltani! Néhány előadás 
áráért egész évadra szó-
ló élményt kínálunk, orszá-
gos hírű előadókkal. A Fatia 
Negra című darabban színre 
lép sokak kedvence, Szomor 
György, „az örökös Monte 
Cristo grófja”, a Hamletrock 
sztárvendégeként pedig a 
nemrég Drakulát alakító Ko-
csis Dénest, az Operettszín-
ház művészét láthatjuk. Ha 
azonban még nem szeretnék 
elkötelezni magukat, hogy 
melyik előadást néznék meg, 
tisztelettel javasoljuk a sza-
badbérletet: vásároljon most, 
döntsön később!

A Munkácsy Mihály Múze-
um két népszerű időszaki 
kiállítása, a „Bolygósztori – 
A Naprendszer keletkezése 
meteorit mintákba rejtve” és 
az „Ásványok világa” szep- 
tember 28-áig látogatható. 

A meteoritokat bemutató 
részhez több programot és 
szakértői tárlatvezetést is 
szerveztünk az elmúlt idő-
szakban. Az ásványokról 
szóló kiállítás viszont saját 
magáért beszél! A csodálato-
san csillogó kristályok és szí-
nes rajzolatú kőzetek önma-
gukban gyönyörködtetnek. 
Az ezotériában hívők pedig 
még gyógyító energiát is tu-
lajdonítanak nekik. 

Mit takarnak a fogalmak: 
kőzet, ásvány, kristály? Ho-
gyan függenek össze, és mi 
különbözteti meg őket? Erre 
mind választ kaphatnak a lá-
togatók a kiállításban. Az ás-
ványokat is különböző osz-
tályokba sorolják a bennük 
levő anyagok szerint, amit 
szintén bemutattunk. A tár-
laton megcsodálhatunk Ma-
gyarországon gyűjtött ásvá-
nyokat, de más kontinensek-
ről származó, szemet gyö-
nyörködtető szépségeket is. 
A Békéscsabai Városi Ás-
ványgyűjtő Kör tagjai a leg-
ragyogóbb és legkülönlege-
sebb ásványaikat állították 

ki, melyek garantáltan elva-
rázsolnak bennünket. 

Nemsokára kiköltöznek 
ezek az égi és földi csodák a 
múzeumunkból. A kiállítások 
zárásaként, 2024. szeptem-
ber 27-én, pénteken, 16.00 
órától Szklenár Tamás, a 
HUN-REN CSFK Csillagá-
szati Kutatóintézet munka-
társa, a Magyar Meteoritikai 
Társaság alelnöke, a mete-
oritokról szóló kiállításrész 

tulajdonosa tart előadást és 
szakértői tárlatvezetést. A 
program csatlakozik a Kuta-
tók Éjszakája országos ren-
dezvénysorozathoz. Minden-
kit várunk szeretettel, hiszen 
mikor láthatunk ilyen, a Föld 
mélyéből származó varázsla-
tot, valamint ennyi „földön kí-
vülit” a csabai múzeumban?!

Váncsa Klára, 
természettudományos 

muzeológus
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